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V letu 1985

Tudi v prihodnje bo potrebno prilagajanje 
domačim in zunanjim razmeram

Pravimo: »Kakor nam gre slabo, je še kar 
dobro. «  Včasih se celo čudimo, da je res tako. 
Analitik lahko potem še najde dokaze, zakaj 
nam gre slabo in tudi dokaze, zakaj je še 
vedno dobro. Marsikdaj ni mogoče dokazo
vati in takrat ugotovimo, da imamo srečo in 
da smo optimisti.

Tako premišljevanje in zaključevanje si 
lahko privoščimo v zasebnem življenju. Na 
delovnem mestu ni tako enostavno. Ob deset
letnici sozda GLG Bled smo skušali analizi
rati doseganje ciljev, ki smo si jih postavili ob 
združitvi in tudi to, ali je za relativno dobro 
gospodarsko stanje gorenjske lesne industrije 
in gozdarstva v primerjavi s slovenskim pov
prečjem panoge, iskati odgovor tudi v tem, da 
so se te delovne organizacije pred desetimi leti 
povezale v  sestavljeno organizacijo. Odgovor 
je pozitiven.

Analiza, ki smo jo pripravili in ki jo bo raz
prava še dopolnjevala, je bila poleg ostalih do-

10 let obstoja sozda GLG Bled

kumentoV (stabilizacijski program, resolucija 
in drugo) osnova za izdelavo Analize dolgo
ročnih možnosti razvoja sozda GLG. V nje
nem uvodu pa smo med drugim tudi zapisali:

»Svet je v znamenju znanstveno tehnološke 
revolucije, ki nenehno spodbuja proizvajalne 
sile v svetu in nadomešča izčrpane razvojne 
spodbude z novimi. Predvsem tehnološki do
sežki v mikroelektroniki, industrijski robotiki 
in bioinženiringu, telekomunikacijah in in
formatiki, spreminjajo tehnologijo in organi
zacijo proizvodnje ter komuniciranja, pa tudi 
metode upravljanja in način odločanja.

Naša glavna in osrednja možnost je, da se 
aktivno prilagajamo spreminjajočim zuna
njim in domačim razmeram. Brez aktiviranja 
lastnega potenciala znanja, povezovanja na 
enotnem jugoslovanskem trgu, samouprav
nega združevanja dela in sredstev ter s tem 
premagovanja razdrobljenosti in zaprtosti, to 
ne bo mogoče.

V Sloveniji je poenotena ugotovitev, da je 
lesnopredelovalna industrija pri oskrbi z 
gozdnimi sortimenti iz slovenskih gozdov z 
79-odstotnim pokritjem dosegla relativni 
maksimum. V sozdu GLG Bled je povprečna 
stopnja pokritja 90-odstotna, sicer pa sega od 
43 do 145 odstotkov. Ob teh ugotovitvah je 
popolnoma jasno, da pri nadaljnjem razvoju 
slovenske predelave lesa ter izgradnje zmog
ljivosti (žagan les, plošče, vlaknine) ni moč 
računati na dodatne količine gozdnih sorti- 
mentov.

Zato je v sozdu GLG Bled na osnovi dose
danjih izkušenj in rezultatov medsebojne od
nose nujno še bolj utrditi in poglobiti ter z na
daljnjim združevanjem sredstev odpiranje 
gozdov in za biološke naložbe ter z racional
nejšim izkoriščanjem celotne lesne mase pri
praviti temelj za napredek lesne predelave.«

Rok Gašperšič

doseženihVečina ciljev združitve je bilo

Zgodovinski posnetek podpisa samoupravnega sporazuma o združi
tvi v sozd GLG Bled z dne 28. december 1974 leta

Pomembna je bila odločitev gozdarskih in lesarskih delovnih organizacij 
Gorenjske, da se združijo v višjo organizacijsko obliko, v sestavljeno organi
zacijo združenega dela. Samoupravni sporazum o združitvi je bil slavnostno
podpisan 28. decembra 1974 leta.

Nova organizacija je dobila ime 
sozd združeno gozdno in lesno go
spodarstvo Bled, ali krajše sozd 
GLG Bled. V desetih letih obstoja je 
sozd dosegel osnovne cilje, ki so 
pred združitvijo zdeli še tako neure
sničljivi. Dosežen je bil osnovni 
namen. Članice sozda so postale 
enakopravni subjekti med katerimi 
je bilo zagotovljeno sporazumno 
oskrbovanje in razdeljevanje z 
osnovno surovino — lesom, uskla
jeni so bili razvojni programi in de
litev dela, več je bilo storjenega za 
; skupen nastop na tujih tržiščih itd.

Več o jubileju sozda GLG in o 
nekaterih podatkih iz dosedanjega

poslovanja pa lahko preberete na 
traneh 4 do 12.

C. Pavlin



Poslovanje sozda GLG v letu 1984

Znižuje se delež družbenega proizvoda namenjenega 
reprodukciji, povečujejo pa se obveznosti iz dohodka

Težavna gospodarska situacija ob še nezadostni pripravljenosti za uresni
čevanje prve faze gospodarske stabilizacije je osnovna značilnost gospodar
jenja v letu 1984. V takih gospodarskih razmerah pa so vidni tudi nekateri 
pozitivni rezultati: dinamična rast industrijske proizvodnje v pretežnem delu 
leta, relativno ugodni rezultati v kmetijstvu, delno reprogramiranje naših 
zunanjih dolgov, kar je omogočilo boljšo oskrbljenost naše industrije z re- 
promateriali iz uvoza, ipd. Stabilizacijske usmeritve več ali manj uspešno 
spremljajo tudi tečajna politika ter politika obrestnih mer ter opredelitev za 
svobodnejše oblikovanje cen.

tati bodo v primerjavi z devetme
sečnimi boljši predvsem pri Aeru 
Medvode in ZLIT Tržič, medtem ko 
bodo gozdarske delovne organiza
cije zaradi naraščajočih fiksnih stro
škov ob zmanjšani dinamiki dobave 
gozdnih sortimentov v zadnjem če
trtletju leta ekonomičnost ob koncu 
leta znižale.

Ocena
finančno-ekonomske
učinkovitosti

Podatki o rasti družbenega proi
zvoda (bruto dohodka) v sozdu, v 
primerjavi z gospodarstvom SR Slo
venije ža devetmesečno obdobje 
leta 1984:

(Indeks I,—IX. 83 = 100)

GLG

GLG -  
Gosp. 

SRS

GLG

1983

Struktura delitve SRS 

1984 1983 1984
L Družbeni proizvod 145 160 100 100 100 100

— dohodek 146 164 86 87 86 88
— min. amortizacija 135 138 14 13 14 , 12

2. Obvezn. iz dohodka 162 172 34 38 33 36

3. Oseb. doh.+skup. por. 152 147 34 36 39 36
— osebni dohodki 153 147 31 32 35 33
— skupna poraba 141 146 3 4 4 3

4. Sred. za reprodukc. 118 166 32 26 28 28
— amortizacija 138 139 16 15 16 13
— posl.+rezer. sklad 97 201 16 11 12 15

Administrativno urejanje cen 
namreč v preteklosti ni prineslo po
zitivnih rezultatov, zato smo še 
vedno priča zelo visoki stopnji infla
cije. Priča smo tudi še nadaljnjemu 
padanju življenjskega standarda in s 
tem zmanjševanju kupne moči pre
bivalstva. Slednje dejstvo bo imelo 
in že ima posledice v večanju zalog 
gotovih izdelkov in blaga. Orienta
cija v izvoz v še večjem obsegu je 
zato toliko bolj pomembna. K sled
njemu pa bodo morali biti v letu 
1985 in dolgoročno naravnani 
predvsem vsi instrumenti ekonom
ske politike. Taka naravnanost nav
sezadnje izhaja tudi iz družbeno
ekonomske resolucije za leto 1985.

S težavno gospodarsko situacijo 
so se v letu 1984 srečevale tudi čla
nice sozda GLG, kjer so na poslova
nje poleg splošnih pogojev vplivali 
tudi nekateri specifični.

Pogoji prodaje končnih lesnih iz
delkov članic sozda so bili v letu 
1984 še vedno dokaj dobri. Slabi pa 
so še vedno pogoji prodaje montaž
nih objektov. Izpad sta delovni or
ganizaciji Jelovica in LIO-Gfadis 
delno zapolnili s povečano proi
zvodnjo in prodajo stavbnega pohiš
tva in drugih elementov za gradnjo.

K slednjemu je pripomogla tudi v 
letu 1984 zelo visoka dinamika do
bave osnovne lesne surovine iz na
šega območja. Tudi ostale članice 
lesne predelave beležijo v lanskem 
letu relativno ugodne proizvodne in 
finančne rezultate, če jih ocenju
jemo na osnovi podatkov za devet 
mesecev preteklega leta. Delno je 
bila proizvodnja v ZLIT-u, Alplesu 
in Jelovici motena zaradi rekon
strukcij proizvodnih obratov, kar 
ima tudi svoj vpliv pri doseganju 
planskih obveznosti.

Izvoz je postal 
manj rentabilen

Ob intenzivni usmerjenosti članic 
lf.sne predelave v izvoz pa hitro na
raščajočim proizvodnim stroškom 
niso sledile možnosti povečanja 
prodajnih cen in tečaja dinarja. V

taki situaciji je postal izvoz, čeprav 
pogojen z nujnostjo nadaljnega ra
zvoja, manj rentabilen. Slednje je 
izmed članic sozda zaradi nadpov
prečne izvozne usmerjenosti najbolj 
izrazito pri LIP-u Bled, ki pa je 
izpad dohodka v izvozu uspel v do
bršni meri kompenzirati s prihod
kom iz naslova sprejetih obresti.

Gozdarskim delovnim organizaci
jam je na pogoje poslovanja v letu 
1984 odločilno vplival katastrofalni 
vetrolom v začetku leta, ki je popol
noma spremenil sicer običajni proi
zvodni proces v gozdarstvu. Vse 
razpoložljive sile v gozdarstvu so 
bile zato usmerjene v pospravilo ve
trolomov. To se odraža tudi v pove
čanem obsegu blagovne proizvod
nje, ob povečanju prodajnih cen pa 
ne toliko tudi v dohodkovnih učin
kih. Spravilo vetrolomov je bilo po
gojeno namreč tudi z večjimi proi
zvodnimi stroški ter z večjimi ob
veznostmi za prevzem lesa od za
sebnih lastnikov — kooperantov.

Najmočneje pa je bila v proizvod
nem in prodajnem smislu v letu 
1984 prizadeta Tovarna celuloze in 
papirja v Medvodah. V začetku leta 
je bila zaradi dokončanja rekon
strukcije obrata celuloze ustavljena 
proizvodnja celuloze, kar je poleg 
izpada proizvodnje celuloze za 
okrog 25 odstotkov, vplivalo tudi na 
manjšo proizvodnjo papirjev. Situa
cija se je popravila v drugi polovici 
leta, zato je ob koncu leta treba pri
čakovati bistveno boljši rezultat kot 
smo ga zabeležili med letom.

Gornje specifičnosti pri poslova
nju članic sozda GLG v letu bistveno 
zmanjšujejo primerljivost doseže
nih rezultatov z drugimi na osnovi 
podatkov za devetmesečno obdob
je-

Globalna analiza izkazuje, da 
članice lesne predelave in gozdar
stva dosegajo rast dohodka za svojo 
panogo, vendar pa je za devetme
sečno obdobje značilna nižja aku- 
mulativnost, kar velja predvsem za 
Aero Medvode in ZLIT Tržič in k<ir 
znižuje tudi akumulativnost celot
nega sozda, o čemer pričata tudi 
spodnji preglednici. Celoletni rezul-

Skrbi lahko zniževanje deleža 
družbenega proizvoda namenjenega 
za reprodukcijo in močno povečanje 
obveznosti iz dohodka pa tudi za 
osebno in skupno poroko.

a) amortizacija 13 16 11
b) povečanje zalog 12 17 39
c) za razširjeno

reprodukcijo - 4 —8 —31
4. Dejanske investicije 17 10 16

Iz gornjih podatkov je razvidno, 
da ustvarjena bruto akumulacija 
poleg celotne amortizacije ne krije 
celotnega prirasta zalog. Za razšir-

Dodatno ilustracijo o uspešnosti 
poslovanja v devetmesečnem ob
dobju leta 1984 nam kažejo tudi po
datki o strukturi delitve družbenega 
proizvoda po članicah sozda GLG:

23' 8 14 9 21 15
16 35 6 9 31 20

jeno reprodukcijo pa so ustvarile 
akumulacijo le gozdarske delov
ne organizacije.
Z/bltan SMODIS

I,—IX. 1984
Elementi Alples LIO- Acro

Želez- Gra- Jelo- LIP ZLIT GG GG Med- GLG
niki dis vica Bled Tržič Bled Kranj vode

1. Družbeni proizvod 100 100 100 100 100 100 100 100 100

a)dohodek 87 90 91 87 92 87 91 79 87
b) min. amortizacija 13 10 9 13 8 13 9 21 13
2. Končna potrošnja 79 75 83 69 85 72 80 77 77

a) osebni doh. in
skupna poraba 42 36 43 39 34 29 37 25 36

b) obvezn. iz doh. 35 35 37 28 50 42 42 48 38
c) infrastr. + neraz. 2 4 3 2 1 1 1 4 3

3. Akumulacija
(1— 2.) 21 25 17 31 15 28 20 23 23

—8 —28 +8 +2 —29 —12 
21 63 15 , 23 21 - 21



Vsa prednost izvozu

Smernice za plan sozda GLG v letu 198,5
s planirano inflacijsko stopnjo v SRS 
za leto 1985;

5. Za gozdne Sortimente je po
trebno uveljaviti princip akontacij
skih cen inkvartalno poračunavanje 
na izbrano povprečno ceno;

6. Vse nameravane investicije, ki 
predvidevajo udeležbo bančnih 
sredstev, morajo biti predhodno us
klajene in verificirane v planskih 
aktih, sozda;

7. V okviru Posebne finančne 
službe je treba poglobiti medse
bojno sodelovanje pri premagova
nju kratkoročnih finančnih težav. 
Osnova bodo kratkoročni (mesečni) 
finančni plani in čimbolj poenoteni 
pogoji;

8. Sporazum o združevanju re
zervnih sredstev članic sozda GLG 
za sanacijo po vetrolomu se do
končno realizira v letu 1985;

GLG kot pojem višje organizacijske 
oblike v cilju večje uveljavitve pa
noge lesarstva in gozdarstva v širšem 
prostoru in v cilju večje komercialne 
uspešnosti;

11. Vzpostaviti je treba tesnejše 
sodelovanje in zasnovati učinkovi
tejši informacijski sistem v sozdu kot 
osnovo za pravilne usmeritve za do
slednejše uresničevanje ciljev zdru
žitve v sozd;

12. Pospešiti delovanje DPO na 
nivoju sozda z uveljavitvijo konti
nuitete in razširitve delovanja;

13. Za uveljavljanje panoge goz
darstva in lesarstva ter realizacijo 
komercialnih interesov bodo članice 
sozda GLG v letu 1985 sodelovale 
najmanj na dveh skupnih sejmih. 
Od tega obvezno na gozdarsko- 
kmetijskem sejmu v Kranju;

Leto 1985 je zadnje leto srednjeroč
nega planskega obdobja
1981—1985 in v tem letu morajo 
biti sprejeti tudi plani razvoja in go
spodarjenja za naslednje srednje
ročno plansko obdobje
(1986—1990) pa tudi za dolgoročno 
plansko razdobje (do leta 2000).

Smernice, ki jih bomo upoštevali 
za sestavo planov članic in sozda 
poleg splošnih smernic iz resolucije 
SFRJ, SRS in samih članic naj bi 
omogočile oblikovanje skupnih ci
ljev in reševanje skupne problema
tike. Skupna problematika izhaja iz 
sklepov samoupravnih in poslovod
nih organov kot tudi iz sklepov 
DPO, idr.

1. Plan sozda GLG za leto 1985 
prvenstveno vsebuje:

— ekonomske odnose s tujino;

— zagotavljanje gozdnih sorti- 
mentov in ostale lesne surovine;

— povprečno plansko ceno 
gozdnih sortimentov (hlodovine, ce
lulozni les), žaganega lesa in lesnih 
ostankov;

— združevanje dela in sredstev 
(združevanje za večji devizni priliv, 
kratkoročno finančno sodelovanje, 
združevanje rezervnih sredstev, 
združevanje sredstev za zagotovitev 
poslovanja Delovne skupnosti sozda, 
združevanje deviz za gozdni gospo
darstvi, itd.);

— pregled naložb v letu 1985, 
pregled proizvodnega programa 
sozda v letu 1985, pregled medse
bojnih kooperacij in sodelovanj 
(proizvodnih in tržnih).

2. V letu 1985 je rok za sprejem 
srednjeročnega in dolgoročnega 
plana sozda. Članice bodo aktivno 
sodelovale pri oblikovanju in uskla
jevanju skupnega razvoja in plan
skih dokumentov.

3. Smernice za plan ekonomskih 
odnosov s tujino za leto 1985; '

— izvoz je prioritetna naloga, pri 
tem ima prednost konvertibilni 
izvoz;

— nosilec usklajevanja plana 
ekonomskih odnosov s tujino v SI- 
SEOT je DO;

— povprečna stopnja povečanja 
konvertibilnega izvoza sozda GLG 
bo 9 odstotkov;

— izvoz najbolj povečajo tisti, 
katerim delež realiziranega pri
hodka od izvoza v celotnem pri
hodku zaostaja za povprečjem pa
noge, oz. podskupine;

— v planu je treba upoštevati vse 
nove in razširjene proizvodne kapa
citete;

— izvoz gozdnih sortimentov in 
žaganega lesa listavcev se napram 
realizaciji v letu 1984 zmanjša za 30 
odstotkov;

— povečanje izvoza po obmej
nem sodelovanju in klirinškega 
izvoza je enako povečanju general
nih poslov;

— pri planiranju odlivov se upoš
teva, da se razpolaganje z deviznim 
prilivom ne bo bistveno spremenilo 
od leta 1984, izhjalo pa bo iz izraču
nanih družbeno priznanih repro
dukcijskih potreb na osnovi realiza
cije izvoza in uvoza v preteklih letih;

— Sozd GLG bo pri ugotavljanju 
družbeno priznanih reprodukcijskih 
potreb v okviru dejavnosti Opšteg 
udruženja nastopal kot celota, tako 
kot v letu 1984. Nosilec plana pa je 
DO;

— pri planiranju uvoza repro
dukcijskega materiala je potrebno 
izhajati, da je stopnja povečanja 
manjša od stopnje povečanja izvo
za;

— pri planiranju uvoza opreme 
je potreono upoštevati, da so omeji
tve in pogoji glede uvoza opreme 
podaljšani tudi v letu 1985;

— v skladu s SaS o pospeševanju 
deviznega priliva in SaS o temeljih 
srednjeročnega plana sozda GLG za 
obdobje 1981—1985 in z gornjimi 
izhodišči (tč.5) se lesna in celulozna 
industrija GLG zavezuje za združe
vanje deviznega priliva gozdnima 
gospodarstvoma v skladu z usklaje
nim planom ekonomskih odnosov s 
tujino, sozda GLG za leto 1985;

— instrumenti za pospeševanje 
konvertibilnega priliva v letu 1985 
bodo:

a) republiške stimulacije ostanejo 
kot v letu 1984;

b) obveznosti združevanja iz pri
liva bodo določene v absolutnem 
znesku. OZD bo izpolnila svoje ob
veznosti, ko bo urejen redni konver
tibilni priliv v letu 1985 dosegel 
nivo, ki bo zagotavljal realizacijo 
obveznosti. Od takrat naprej te ob
veznosti ni več in OZD bo razpola
gala z večjim deviznim prilivom, itd. 
(ostali instrumenti še niso znani).

4. Pri določitvi povprečne planske 
cene gozdnim sortimentom in dru
gim sortimentom, ki so vezani na 
hlodovino in izvrševanje temeljev 
plana 1981—1985 je treba računati

9. Kriterij za pokrivanje potreb
nih deviznih sredstev za GG Bled in 
GG Kranj je usklajeni plan eko
nomskih odnosov s tujino in realizi
rane dobave gozdnih sortimentov 
posamezni članici sozda. Gozdni go
spodarstvi po enakem principu 
združujeta sredstva tudi od ostalih 
kupcev;

10. V letu 1985 je treba pričeti z 
dosledno uporabo imena sozda

14. Delovni skupnosti sozda bodo 
članice zagotovile optimalno ka
drovsko zasedbo, poslovne prostore 
in druga sredstva za uspešno delo
vanje;

15. V letu 1985 se realizira nakup 
poslovnih prostorov za sedež sozda;

16. V vsem letu 1985 bomo obe
leževali 10-letnico združitve v sozd 
GLG.

à.



Direktorji članic, ter prvi in sedanji predsednik poslovodnega odbora ob jubileju

Prišlo je do tesnega in uspešnega sodelovanja 
gozdarstva in lesne industrije

Dan dan odrine, leto pa leto. Eno leto je dolgo, več jih pa hitro mine... In 
tako letos mineva prva okrogla obletnica, kar je bil podpisan samoupravni 
sporazum o združevanju gozdnih in lesnih delavcev Gorenjske v sozd Zdru
ženo gozdno in lesno gospodarstvo GLG Bled. Cilji takratnega združevanja 
niso bili skromni. Koliko od tega je bilo v desetih letih uresničenega, kje smo 
ostali na pol, morda le na začetku poti? Za odgovor na to in na nekatera 
druga vprašanja smo povprašali »prve može« vseh delovnih organizacij 
sozda, predsednika Medobčinske gospodarske zbornice za Gorenjsko, se
veda pa tudi prvega in sedanjega predsednika poslovodnega odbora sozda
GLG Bled.

V planske akte bomo 
vnesli uresničljive cilje

Dušan Novak, Gozdno gospodar
stvo Bled: »V preteklih desetih letih 
smo bili gozdarji večkrat nezado
voljni z nalogami, ki bi morale biti 
opravljene v okviru sozda. Vendar 
pa največkrat zato, ker so bili cilji pri 
združevanju previsoko postavljeni. 
Takemu nezadovoljstvu se bomo v 
prihodnje izognili; če bomo v novi 
srednjeročni in dolgoročni plan vne
sli resnično uresničljive cilje, dolo
čili zanje potrebne naloge, temu pa 
prilagodili tudi obseg in organizacijo 
služb na ravni sozda.

Sicer pa smo dosegli uspehe, če 
gledam z gozdarske plati, zlasti pri 
združevanju denarja. Od začetka 
lesna industrija prispeva denar za 
gradnjo gozdnih komunikacij, lesna 
industrija prispeva denar za gradnjo 
gozdnih komunikacij, z blejskim 
Lipom pa smo tesno povezani tudi 
pri drugih naložbah. Skupaj smo 
zgradili mehanizirani skladišči v Bo
hinju in na Bledu, kotlovnico v Bo
hinju. Letos je uspešno steklo tudi 
združevanje rezervnih sredstev 2;a 
odpravo škode, ki jo je prizadejal 
vetrolom. Lip nam tudi proda devi
ze, ki jih potrebujemo, zato nam 
gozdnih sortimentov ni treba izvaža
ti. Na leto izvozimo le okoli tisoč ku- 
bikov manjvrednega lesa, ki za našo 
lesno industrijo sicer ni zanimiv. K 
temu naj dodam, da so odkupne 
cene lesa, ki ga na območjih GG 
Bled in GG Kranj od gozdnih po

sestnikov, zadnji dve leti skoraj ize
načene.

Še zmeraj pa niso uveljavljeni 
dohodkovni odnosi, še zmeraj si tudi 
nismo na jasnem, kaj bi ali kaj ne bi z 
interno banko. Neuresničen ostaja 
tudi dogovor, da 60 lesna industrija 
zaposlovala naše invalidne delavce, 
pozimi pa tudi del ostalih delavcev. 
Za našega invalida, ki je nekvalifici
ran za delo v lesni industriji, ostaja le 
težko delo, ki pa ga ne zmore. V ok
viru sozda bi morali za take ljudi 
poiskati poseben proizvodni pro
gram, delo, ki bi ga zmogli in ki bi 
seveda moralo biti tudi finančno 
uspešen.

Cilj naših gozdnogospodarskih 
načrtov je vzgoja kakovostnega lesa, 
lesna industrija v sozdu pa je doslej 
za predelavo in oplemenitenje ta
kega lesa storila bolj malo. Zahte
vala je le povečanje količin, ne pa 
tudi boljšo kakovost. Pri tem je 
nj,ena usmeritev lahko le prehod na 
čimbolj kakovostno predelavo. 
Konec je tega, da se z vsako rekon
strukcijo poveča tudi zmogljivost 
potrebe po surovini. V prihodnje bo 
sečnje manj kot zdaj. Predvsem 
zato, ker so ta čas naši gozdovi do 
največje možne mere izkoriščani. 
Zato bo lesne Sortimente treba čim- 
bolje izrabiti, s čimer bo seveda tudi 
dohodek predelovalcev in nas goz
darjev večji. Ob pomanjkanju lesa 
ga bo dobil tisti, ki bo znal iz njega 
čimveč izvleči, iztržiti.«
Sedaj lesna surovina 
ostaja na Gorenjskem

Miloš Martinovič, Gozdno go
spodarstvo Kranj: »Gorenjska lesna

industrija je z združitvijo v sozd zla
sti veliko pridobila s tem, da skoraj 
vsa lesna surovina ostane na Goren- 
skem. To je bil tudi eden od osnov
nih vzrokov za združevanje. Za goz
darje, posredno seveda tudi za pre
delovalce, pa je pomembno, da 
trdno drži dogovor o prispevku lesne 
industrije za gozdne komunikacije 
in biološke naložbe. Brez tega de
narja bi pri gradnji gozdnih cest še 
bolj zaostali za razvitimi državami. 
To je bilo sicer delno v veljavi že 
prej, vendar nikjer zapisano. Prido
bitev za vse pa je prav gotovo zdru
ževanje tudi za druge naložbe. Vča
sih, če ni bilo neposredne koristi od 
tega, za to ni bilo pripravljenosti. 
Odkar smo v sozdu, se za to odlo
čamo že iz solidarnosti.

Na Gorenjskem lesne delovne or
ganizacije pri svojih načrtih upošte
vajo količino surovine, ki ji je na 
voljo. Probleme pri tem ima le Jelo
vica. Zato gozdarji čutimo pritisk za 
večje dobave. Izven Gorenjske gre 
le malo hlodovine, predvšem pa v 
izvoz zaradi potrebnih deviz. Smo pa 
že skoraj dogovorjeni, da nam bo te 
devize zagotavljala lesna industrija, 
ki bo tako dobila večje količine lesa, 
s končnimi izdelki pa seveda več iz
tržila kot mi. Naši gorenjski kupci so 
pripravljeni plačati tako ceno kot bi 
za les dobili kje drugje.

Vzrok za to, da kakšen kubik 
vseeno gre čez meje našega območja 
zato ni cena, temveč to, da ne mo
remo čez noč odloviti starih partne- 
jrev, ki so od nas kupovali bukovino 
že pred 30 leti, ko je na Gorenskem 
še noben ni hotel. Ob tem, ko suro
vina ostaja na Gorenjskem je vče- 
krat slišati očitek, da se zapiramo v 
svoje meje. Katero območje pa ni 
zaprto! Zakaj pa ne, če to narekuje 
ekonimočnost? Najbrž ni napak, če 
surovino pametno predelamo, iz
delke pa še izvozimo. Drugače bi 
bilo, če bi prodajali deske. Zakaj bi 
surovino vozili drugam, in morda 
celo za manj denarja, če imamo 
lesno industrijo pred nosom!?

Pri tem moram reči, da so prede
lovalci spoznali, da so naložbe za 
povečevanje zmogljivosti, ki terjajo 
tudi več lesa, npsmielne. To spozna
nje je še zlasti pomembno zaradi 
tega, ker bo v naslednjih letih, 
najbrž pa kar desetletjih, lesa za 
primarno predelvo gotovo manj kot 
zdaj. Čeprav smo na našem območju 
že dosegli dosti visoko stopnjo 
izrabo naše edine lastne surovine, jo 
bo treba še bolje ovrednotiti.

Glede organizacijske oblike sozda 
pa menim, da je za sedanjo vsebino 
dela primerna. Če bomo menjali 
vsebino, ga bo treba organizacijsko,

kadrovsko in materialno krepiti. To 
pa bodo nakazale potrebe, skupni 
interesi.«

Škoda je, da pred leti 
nismo ustanovli 
lastne interne banke

Janez Čadež, Alples Železniki: 
»Alples je videl v tem sozdu eko
nomsko poslovni interes. Nekaj časa 
smo bili hkrati tudi v sozdu Sloveni
jales, iz katerega pa smo čez nekaj 
let izstopili. To dokazuje, da smo 
svoje mesto videli v sozdu GLG 
Bled, in mislim, da smo pravilno 
ukrepali.

V sozdu naj bi zagotovili predv
sem delitev dela, proizvodnega pro
grama, oskrbo s surovino z lastnega 
območja, združevanje sredstev za 
naložbe ter skupen nastop pred našo 
družbeno nadgradnjo. Kaj od tega 
smo naredili?

V Alplesu mislimo, da smo dose
gli premike predvsem pri zagotav
ljanju surovine. Alples je dobil toli
ko, kot je zapisano v petletnem na
črtu. Pred leti so šli naši žagarji na 
cesto in s cepini ustavili tovornjak, ki 
je hotel peljati hlode mimo tovarne. 
Tega zdaj ni več treba. Vendar pa 
moram k temu pridati, da smo koli
činsko načrte glede hlodovine res iz
polnili, nismo pa se pri tem dohod
kovno povezali, niti ni, pa čeprav na 
tako majhnem prostoru, enotne po
litike cen za hlodovino.

Na področju delitve dela ni prišlo 
do križanja programov. Prve korake 
smo naredili tudi pri združevanju 
sredstev. Pri vseh naložbah sedemo 
skupaj, se dogovorimo, kdo naj prej 
pride na vrsto, si medsebojno fi
nančno pomagamo. Dosti slabše pa 
je sodelovanje pri dnevnem poslo
vanju finančne operative. Mislim, da 
smo storili napak, da nismo poskr
beli za lastno interno banko. To je še 
posebno občutiti danes, ko je cena



denarja tako visoka. Za to tudi ne bi 
potrebovali nobenega povečanja re
žije.

V desetih letih so članice sozda 
dosegale pomembne gospodarske 
rezultate, kljub temu pa gozdarstvo 
in lesarstvo na Gorenjskem nimata 
pravega družbenega statusa. Edini 
imamo lastno surovino, bogato tra
dicijo, veliko znanje, dizajn, funk
cionalnost, oblikovanje in dosti 
dobro tehnologijo, s katero lahko 
uspešno konkuriramo na domačem 
in tujem trgu. Smo tipično izvozna 
panoga, ki ima največje pokritje 
uvoza z izvozom. Kljub vsemu temu 
dejansko ne dobimo nobene druž
bene podpore. Za to, da si nismo 
priborili primernega družbenega 
statusa, smo krivi sami, lahko pa si 
ga bomo le združeni v okviru sozda.

Za prihodnost se v Alplesu, ki v 
sozdu dosega najvišjo stopnjo finali
zacije, zavedamo, da surovine ne bo 
več kot zdaj. Obsega proizvodnje ne 
bo moč povečevati na račun poveča
nih kubikov. V tisto, kar bomo dobi
li, bo treba vložiti še več dela. Alples 
to že nekaj let upošteva. Začeli smo 
uporabljati tudi prej zapostavljene 
materiale. Postali smo nosilec pre
delave bukovine na Gorenjskem, 
vse bolj uporabljamo smrekov les. Iz 
smrekovine delamo masivni pohiš
tveni program, ki gre samo v izvoz. S 
pomočjo računalniškega centra 
bomo na primer v prihodnje izbolj
šali izkoristek ivernih plošč.

V desetih letih smo veliko naredi
li. Nikjer niso stale tovarne. Premalo 
pa smo storili za povečanje kakovo
sti. Poleg lesarjev si bodo morali za 
to bolj prizadevati tudi gozdarji. 
Les, ki bo prišel do nas, bo moral biti 
bolj kakovosten kot zdaj.«

V desetih letih 
nobena članica sozda GLG 
ni imela izgube

Leopold Ilovar, Jelovica Škofja 
Loka: »Pred ustanovitvijo sozda sta 
bila lesna industrija in gozdarstvo na 
Gorenjskem nepovezana, kar je sla
bilo učinkovitost njunega poslova
nja. Ena od pobudnikov za ustano
vitev sozda je bila Jelovica, ki je bila 
takrat, in je tudi še danes, v primer
javi z ostalimi lesarji v dokaj neena
kopravnem položaju. Zlasti glede 
preskrbe s surovinami z ožjega gra
vitacijskega območja. Na tem mestu

se ne bi spuščal v vzroke, ki so pripe
ljali Jelovico do takega položaja, ker 
sem bil v času razprav in priprav za 
ustanovitev sozda v nasprotnem ta
boru, kot direktor GIP Gradis tozd 
LIO Škofja Loka.

Pri ustanovitvi sozda je bila prav 
gotovo med važnejšimi cilji trajna 
preskrba članic s surovinami in važ
nejšimi repromateriali. Zlasti še za
radi tega, da GG Kranj in GG Bled 
razpolagata z zadostnimi količinami 
za pokrivanje vseh potreb članic 
sozda. Vprašanje o usklajeni ozi
roma neusklajeni razdelitvi hlodo
vine in celuloznega lesa pa je še zme
raj odprto.

Drugo nič manj pomembno po
dročje je bilo usklajevanje proi
zvodnih programov. Zlasti med 
Lipom Bled in Jelovico ter med Je
lovico in Gradisom, tozd LIO Škofja 
Loka. S samoupravnim sporazu
mom o temeljih plana za obdobje 
1976 — 80 je bilo najprej predvide
no, naj bi Lip proizvajal le vrata, Je
lovica pa celoten program oken, 
vendar se je kmalu pokazalo, da je 
to za oba neuresničljivo, saj ob te
danji tehnološki opremljenosti nista 
mogla opustiti dokaj obsežnega 
proizvodnega programa. Pokazalo 
se je tudi, da si niti na domačem niti 
na tujem tržišču v ničemer ne kon
kurirata in da je za oba trg dovolj 
širok. Pri izvozu vrat je prišlo celo do 
skupnega izvoza enakih vrat istemu 
kupcu v ZRN.

Posebno moram poudariti, da je 
bilo najbrž še boljše sodelovanje Je
lovice doseženo z Gradisom. Skle
nila sta tudi samoupravni sporazum 
o poslovno-tehničnem sodelovanju 
in skupnem nastopanju na vseh tujih 
trgih, pri večjih naročilih za gradnjo 
morftažnih objektov pa tudi na do
mačem trgu.
- Med uspehi, ki jih moramo pripi
sati samoupravni organiziranosti v 
sozdu GLG so prav gotovo tudi po
slovni rezultati posameznih članic 
sozda. V desetih letih nobena ni 
imela izgube. Sozd je opravičil svoj 
obstoj tudi pri razvoju poslovne po
litike, saj so bili v vseh primerih do
seženi sporazumi glede proizvodnih 
programov, pri združevanju sred
stev ter naložbah, s katerimi so bili 
uresničeni razvojni cilji posameznih 
članic in s tem tudi sozda.

Ne smemo prezreti dejstva, da je 
bilo veliko storjenega glede združe
vanja sredstev za odpiranje novih 
sečišč obeh gozdnih gospodarstev, 
članice pa so si večkrat pomagale z 
združevanjem denarja za proi
zvodne naložbe.

Med pomembnimi uspehi sozda je 
tudi, da smo s tako samoupravno or
ganiziranostjo pri izvozu izdelkov 
prišli do večjih razpolagalnih deviz
nih pravic. Šozd prav gotovo zago
tavlja tudi večjo poslovno in so
cialno varnost zaposlenih delavcev. 
Omogoča tudi, da si pri pogostih 
srečanjih na sejah in odborih zme- 
njamo mnenja ter izkušnje, ki jih 
nato upoštevamo v svojih okoljih.

Med zapisanimi cilji, ki so bili le 
delno 'uresničeni, je ravno oskrba 
Jelovice. Pri tem pa računam, da bo

že v prihodnjem letu dobila z go
renjskega območja več surovin.

Prav gotovo se moramo že pri se
stavi planskih dokumentov za leto 
1985 in za naslednje srednjeročno 
obdobje dogovoriti, da bo celofna 
količina surovin pripeljana predv
sem članicam sozda in to tistim, ki 
imajo zdaj svoje potrebe le delno 
pokrite in morajo surovino v izredno 
velikih količinah uvažati. GG Kranj 
in GG Bled še zmeraj prodata od
30.000 do 35.000 kubičnih metrov 
surovine izven Gorenjske. Del suro
vine gre v izvoz. Po zatrjevanju 
predstavnikov gozdarjev zato, da 
pridejo do potrebnih deviz. V Jelo
vici menimo, da morajo gozdarjem 
zagotoviti devize ostale članice 
sozda, vsota pa naj bo odvisna od 
prejetih količin.

Med važnejše cilje moramo priš
teti tudi dohodkovno povezovanje. 
Vzrok, da še nismo organizirali 
svoje interne banke je delno tudi to, 
da sta Tovarna celuloze in tozd LIO 
že povezana z interno banko v svojih 
delovnih organizacijah ter da imata 
gozdni gospodarstvi organizirano 
hranilno kreditno službo. Pomen 
sozda slabi tudi to, da v njegovem 
okviru ne združujemo nobenih sred
stev, ki bi jih lahko uporabljali po 
vnaprej dogovorjenih pogojih za ra
zvojne in druge skupne cilje. Zato se 
bo treba dogovoriti o tovrstnem 
združevanju sredstev. Sozd bi moral 
prav gotovo še v večji meri kot do
slej povezovati interese svojih čla
nic, zlati pa pri izvozu izdelkov ter 
uvozu repromaterialov in opreme.

Na koncu bi rad poudaril, da si 
novo vodstvo sozda GLG izredno 
prizadeva, da bi nadoknadilo zamu
jeno, da česar je prišlo zaradi pre
majhnega števila strokovnih kadrov. 
Nova pomlajena garnitura bo go
tovo sposobna organizirati in voditi 
politiko sozda tako, da bodo v celoti 
upoštevani kratkoročni, zlasti pa 
dolgoročni interesi vseh njegovih 
članic.«

Delitev dela, usklajeni 
proizvodni programi, 
skupen nastop v tujini itd.

Franc Bajt, LIP Bled: »V Lipu 
proti vključitvi v sozd GLG Bled ni 
bilo nobenih odporov. Lip je sicer že 
pred tem podpisal z Jelovico spora
zum o sodelovanju in delitvi proi

zvodnega programa oken in vrat, ki 
pa ga, mislim, da zaradi objektivnih 
vzrokov, nismo uresničili. Glede 
združitve pa smo si bili zelo blizu z 
GG Bled.

Ob podpisu sporazuma o združitvi 
v sozd GLG smo v Lipu predlagali 
tudi dogovor o delitvi programa. In 
mislim, da smo na tem področju 
vendarle nekaj naredili. Nismo pod
vajali proizvodnje, prišlo je do deli
tve dela, skupnega nastopa na tujem 
tržišču, kar je precej drugače kot 
pred združitvijo. Proizvodne načrte 
usklajujemo z možnimi količinami 
surovine. Dogovorili smo se, da je 
treba okrogel les za primarno prede
lavo predelati tamkaj, kjer je napa
del.

To je lahko slišati malo lokali- 
stično, vendar je povsod po svetu 
tako, da se industrija razvija tam, 
kjer je surovina. Tako Lip dobi sko
raj ves napadel les z območja GG 
Bled, delno pa tudi Jelovica.

Sozd je vplival tudi na prispevek 
lesarjev za izgradnjo gozdnih cest 
ter v izjemnih primerih tudi za biolo
ška vlaganja. Gorenjci smo ta pri
spevek uvedli prvi v Sloveniji, ka
sneje pa so nam sledili tudi drugi. 
Razvilo se je tudi drugo finačno so
delovanje. Pri nas predvsem z GG 
Bled, s katerim smo se odločali za 
skupne naložbe že pred združitvijo v 
sozd.

Sozd je bil ustanovljen predvsem 
zato, da bi tamkaj usklajevali svoje 
interese. Prenašanje posebnih po
slovnih funkcij ni bilo predvideno. 
Najbrž bi bilo zdaj nesmotrno uki
njati nekatere dobro utečene stvari, 
kot so na primer prodajni, zlasti 
izvozni kanali. Čeprav bi dopovezo- 
vanja tamkaj, kjer bi se srečali po
slovni interesi, prišlo" tudi brez 
sozda, pa je tako gotovo čvrstejše.

V prihodnosti bo potrebno še ve
liko več usklajenega razvoja, med
sebojne pomoči. Zlasti pri razvoju 
tehnologije, kjer zaostajamo za ra
zvitim svetom. Če hočemo uspešno 
prodajati tudi na Zahod, moramo 
imeti stalen neposreden stik z no
vostmi. Le tako bomo lahko uresni
čili jugoslovanski cilj izvoziti tret
jino proizvodnje, kar sicer Lip že 
presega. Dobro bi. bilo v okviru 
sozda poiskati skupen, predvsem 
izvozno zanimiv projekt, ki bi ga 
uresničili s kooperacijami. Zdaj za 
svoje izdelke na Zahodu vse pre
malo iztržimo.

Pri nami je dolgoročni plan, v ka
terem moramo zagotoviti, da bomo 
surovino, ki je primanjkuje, še bolje 
predelali v take izdelke, ki prinašajo 
čimveč dohodka in ustvarjajo visoko 
stopnjo akumulacije, kar je v lesariji 
težko doseči.«



Slabo izločimo, 
dobro pa še učvrstimo

Marjan Bizjak, Zlit Tržič: »Pred 
desetimi leti je bilo združevanje de
lovnih organizacij prava moda. Mi
slim pa. da je bilo to na našem ob
močju potrebno in da je bila za Zlit 
dobra reč. Ne samo zaradi oskrbe z 
lesom, temveč tudi zaradi pomoči 
pri naložbah.

Glavni cilj združitve je bil dogo
vor o delitvi lesne mase, ki je tudi re
snično zaživel. Spoštujemo tudi do
govore o razvojnih programih, pro
daji, združujemo denar za naložbe, 
tudi devize.

Po tej združitvi bi morala gorenj
sko gozdarstvo in lesarstvo v celoti 
delovati enotno, za kar bi bilo se
veda treba uskladiti različne intere
se. Ponekod je do tega prišlo, dru
god ne. Ena od takih stvari je tudi in
terna banka, s katero bi pridobili vsi. 
Da interne banke nimamo je najbrž 
krivo to, da se nekatere članice boje, 
da bi morale zanjo dati več kot bi od 
nje dobile.

Hudo narobe bi bilo, če bi rekli, 
da v desetih letih sozda ni bilo nič 
dobrega, narobe pa, da je vse dobro. 
Zdi pa se mi, da vsaj pri nas delavci v 
neposredni proizvodnji bolje oce
njujejo vlogo sozda kot vodilni de
lavci. Zadovoljni so z njim kot z us
klajevalcem in koordinatorjem, s 
katerim je glas gozdarjev tudi na re
publiški in zvezni ravni veliko bolj 
slišen kot prej.

Če sozd ni opravil tistega, kar je 
kdo pričakoval, pa niso krive samo 
skupne službe sozda. To je bilo odvi
sno od pripravljenosti članic, da jih 
pooblastijo za opravljanje nekaterih 
skupnih stvari. Skupne službe, ki pri 
sedanji oslabljeni kadrovski zasedbi 
niti niso sposobne, da bi prevzele 
kakšne dodatne funkcije, ki bi zdru
ževale interese članic, so dobile 
premalo pristojnosti.

Menim, da je ozko gledanje krivo, 
da sozd GLG še ni uresničil vsega, 
kar je bilo predvideno ob združitvi 
in kar bi bilo sicer koristno za vso 
panogo. Res, da so zdajšnje razmere 
take, da vsak sam lahko kar dobro 
živi. Se pa znajo časi spremeniti. 
Zato si za prihodnje pošteno povej
mo, kakšen sozd hočemo, kaj ra
bimo in česa ne. Preglejmo znova 
temeljni akt ter tisto, kar ni po
trebno in kar je neuresničljivo, iz 
njega izločimo, tisto, kar je dobro, 
pa še učvrstimo.«

Nadaljnje oblikovanje sozda 
naj narekujejo potrebe

Slavko Zule, Aero — Celuloza 
Medvode: »V začetkih za ustanovi
tev sozda se na nas niso niti spomnili. 
Ko smo zvedeli za povezovanje goz
darjev in lesarjev, smo sami predla
gali, naj nas vzamejo zraven. Spre
jeli so nas z odprtimi rokami.

Naša tovarna z 220-letno tradicijo 
je bila zmeraj vezana na surovino s 
tega območja. Menimo, da se mo
ramo še naprej oskrbovati iz nepo
srednega okoliša, kar je tudi najbolj 
racionalno, saj se s tem zmanjšujejo 
transportni stroški. Mislimo pa tudi, 
da povsem naravno sodimo v tak 
sozd, saj je le na tak način zagotov
ljeno najboljše gospodarjenje z 
lesno maso. S tem je uporabljen tudi 
tisti droben les, ki za primarno lesno 
predelavo ni zanimiv, uporabljeni 
pa so tudi ostanki pri primarni pre
delavi lesa. Z našo vključitvijo je po
stala ta grupacija tehnološko-eko- 
nomsko zaokrožena celota. Tehno
logijo smo razvili tako, da lahko 
predelamo veliko večino lesnih od
padkov iglavcev. Z lesnimi odpadki 
pokrijemo nekaj manj kot polovico 
potreb po lesni masi. Glavno je ža- 
manje, vse več pa je sekancev. Tudi 
sami smo pomagali pri nakupu seki- 
rostrojev. S svojo tehnologijo manj
vreden les in lesne odpadke zelo vi
soko ovrednotimo, najmanj tako vi
soko kot v lesni, mehanski predelavi 
lesa.

Z delom sozda smo zelo zadovolj
ni. Sodelovanje z gozdarji in lesno 
industrijo je dobro. Zavedamo se, 
da moramo biti dohodkovno pove
zani. Vemo, da bomo zanje kot 
partnerji zanimivi, če bodo vedeli in 
čutili, da njihova, pri nas porabljena 
surovina, tudi njim prinaša neko 
primerno korist. Imamo že precej 
dobro uvedene dohodkovne odno
se. Imamo akontativne cene, končna 
vrednost pa je odvisna od našega 
dohodka.

Sozd je gotovo opravil za vse sku
paj veliko dobrega, čeprav mu mar
sikaj očitamo, smo nezadovoljni, iš
čemo in najdemo izjalovljena upa
nja in načrte. Glede usklajevanja ra
zvoja in programov ni bilo vse nare
jeno, vendar je napredek bil. Prišlo 
je do dogovorov in usklajevanj, ki 
jih brez sozda najbrž ne bi dosegli. 
Dosti stvari bi dosegli tudi brez 
njega, vendar jih organizirani v taki 
obliki dosegamo lažje, enostavnej

še. Pozitivno je učinkoval tudi tedaj, 
ko se za isto mizo za neko stvar 
nismo uspeli dogovoriti. Kasneje 
smo pri svojih programih vendarle 
nehote upoštevali tisto, kar smo bili 
slišali.

Perspektiva? Mi dostikrat podce
njujemo ekonomsko logiko in mi
slimo, da bomo s formalnim organi
ziranjem in s političnimi akcijami re
šili ekonomske probleme. In morda 
si včasih, ko začnemo akcijo za zdru
ževanje, postavimo preveč ambi
ciozne programe, ki ne ustrezajo 
realnim možnostim, pa smo zato ka
sneje razočarani. Jedro problema je, 
da še nismo prišli do skupnih eko
nomskih interesov na tak način in v 
taki obliki, ki omogočata skupne ak
cije, združevanje sredstev in podob
no. Bilo je več primerov združeva
nja denarja, vendar to bolj na osnovi 
zavestne solidarnosti kot pa zaradi 
ekonomskega interesa. Prav gotovo 
pa je tudi v tej solidarnosti videti 
velik pomen sozda. Poiskati bi mo
rali neko ekonomsko povezanost, 
razvoj v neki delovni organizaciji, ki 
bo pomenil korist tudi za druge. 
Tega zdaj manjka. Seveda pa to ni 
lahko najti. Pri tehnološki in dohod
kovni povezavi nas večkrat onemo
goča tudi neustrezna, formalistična 
zakonodaja.

Pri nadaljnjem delu bi morali 
predvsem sprejeti realne programe, 
vanje zapisati tisto, kar je uresničlji
vo, nadaljnje oblikovanje sozda pa 
naj narekujejo potrebe.«

Z ustanovitvijo sozda GLG 
se je marsikaj spremenilo

Tone Demšar, Gradis tozd LIO 
Škofja Loka: »Deset let pomeni v 
zgodovini zelo kratko obdobje, pri 
ustvarjanju novih odnosov, spremi
njanju stare prakse, da bi ustvarili 
najboljše razmere za gospodarjenje 
v širšem prostoru, pa se je v tem času 
v gorenjskem gozdarstvu in lesar
stvu marsikaj bistveno spremenilo. 
Osem do tedaj zelo malo poslovno 
povezanih delovnih organizacij je 
podpisalo sporazum o združitvi v 
sozd GLG Bled. Osem članic različ
nih velikosti je dobilo enakopraven 
status.

Osnovni cilj združitve je bila pra
vična porazdelitev osnovne surovine

s tega območja. Hkrati smo menjali 
odnose pri prekrivanju proizvodnih 
programov, pri čemer so se takoj 
pokazale možnosti za kooperacije 
med posameznimi članicami. Za nas 
je bilo pomembno zlasti sodelovanje 
z Jelovico. Surovinsko Gradis že 
pred včlanjenjem v sozd GLG ni 
imel težav, že tradicionalni pa so bili 
slabi odnosi z Jelovico. Enostranske 
zahteve po priključitvi k Jelovici, ki 
so jo v različnih obdobjih različno 
podpirali tudi občinski gospodar
stveniki, je v Gradisu netila odpor. 
V takem položaju seveda ni bilo moč 
dosegati skupnih rezultatov. Z vsto
pom v sozd GLG so se ti odnosi za
čeli spreminjati. Že v samouprav
nem sporazumu smo v splošnem us
kladili program. Dolžnost za trajno 
oskrbo Jelovice z lesom je nudila 
možnost za medsebojno kooperaci
jo, kar je bila osnova za razvijanje 
dobrih poslovno-tehniških odnosov.

Že po nekaj letih smo dokazali, da 
je ob pametnem gospodarjenju, s 
poštenimi nameni, tudi v podobnih 
programih možno dosegati naj
boljše rezultate, predvsem pa neslu- 
tene učinke pri zmogljivosti. Skupen 
nastop Jelovice in Gradisa na potre
snih območjih južne Italije, na grad
biščih Iraka in kasneje še drugod, je 
dalo zgled dobrega poslovnega so
delovanja. Ob tem so se razvil? tudi 
dobri prijateljski odnosi med vsemi 
zaposlenimi.

Zaradi vsestransko dobrih učin
kov smo skupni nastop prenesli tudi 
na večja dela na domačem trgu. Do
hodkovni odnos temelji predvsem 
na poštenosti, delitvi stroškov v ra
zmerju 50:50 in na enakopravnem 
odnosu do kupca glede obveznosti in 
odgovornosti. Zaradi racionalizacije 
vsak proizvaja le tisto, za kar je teh
nološko, surovinsko in kadrovsko 
najbolje organiziran. Končni izde
lek je zmeraj rezultat obeh partner
jev. V desetih letih smo na tem po
dročju dosegli res veliko. Zlasti še v 
primerjavi s tistim, kar smo v prejš
njih tridesetih letih obeh delovnih 
organizacij.

Tudi v prihodnje bo treba zagoto
viti pravično delitev lesne surovine 
ter doseči maksimalno predelavo 
napadlega lesa. To bo verjetno moč 
doseči le z boljšim sodelovanjem ter 
povezovanjem gozdarjev in lesar
jev, pri čemer bo nujno dohodkovno 
povezovanje.

Na kadrovskem področju, predv
sem izobraževanju vseh vrst lesar
skih in ostalih programov, imamo v 
sozdu še kaj početi. Na področju 
komerciale in povezovanja poslov
nih funkcij nismo niti na začetku. To 
pa niti ni katastrofa, če smo se pač 
odločili za tako obliko sozda. Po
trebe bodo narekovale njegov pri
hodnji razvoj.

Pri skupnem razvoju je trenutno 
zaradi kadrovskih problemov prišlo 
do zastoja. Novo vodstvo sozda se 
trudi za čimboljšo zasedbo in orga
niziranost. Razvoj in vpliv sozda bo 
v veliki meri odvisen od njih samih. 
Vse pametne, tudi ambiciozne pred
loge, bodo članice gotovo podprle.



Vse akcije pa morajo seveda biti 
usmerjene h krepitvi gospodarske 
moči vsake članice in s tem tudi 
sozda.«

V prihodnje hi kazalo 
združiti tudi nekatere 
poslovodne funkcije

Bojan Urlep predsednik Medob
činske gospodarske zbornice za Go
renjsko: »V združitvi v sozd GLG 
Bled je kopica dobrih stvari. Korist 
vidim predvsem v tem, da delo pote
ka koordinirano, usklajeno. Članice 
usklajujejo razvojne programe, ra
zvoj predelave temelji na etatu, de
lovne organizacije ne delujejo vsaka 
sama zase, združene pa pomenijo 
pomembnega sogovornika pri na
stopanju navzven. Izjemno dobra 
plat je tudi v prelivanju sredstev iz 
predelave v gozdarstvo za sovlaga
nje v gozdne ceste in za racionalno 
izkoriščanje gozdov. Sozd odlikuje 
tudi skrb za čimvečji izvoz, ki po
meni oziroma narekuje višjo stop
njo predelave. Ob tem izvozu je 
treba poudariti, da je nekaj delovnih 
organizacij sozda dobilo za svoj ra
zvoj mednarodno posojilo (IFC), 
kar pomeni tudi precejšnje zaupa
nje.

, Zdaj je sozd predvsem mesto po
vezovanja, dogovarjanja za usklajen 
razvoj. Ne združuje pa kakšnih po
slovnih funkcij. Sem tudi prepričan, 
da članice vsaj glede določenih 
funkcij, ne bodo za to, da bi'jih pre
nesle na sozd. Vsekakor bo more
bitno združevanje poslovnih funkcij 
narekoval prihodnji razvoj. Go
tovo pa bi se morali čimprej odločiti 
za interno banko, ki lahko prinese 
velike koristi.

Prihodnost sozda GLG Bled 
lahko temelji le na še boljši prede
lavi oziroma . izkoristku surovine 
(edine, ki jo imamo na Gorenjskem 
zato je to še toliko pomembnejše), 
ki jo bo zmeraj primanjkovalo. V 
tem okviru se bo treba odločati tudi 
za prestrukturiranje, o katerem sicer 
veliko govorimo, pa si ga vsak dru
gače predstavlja. Če bo lesna prede
lava ostala na enaki ravni kot je zdaj, 
bo to pomenilo stagnacijo, kasneje 
pa seveda vse večje zaostajanje za 
razvitimi.«
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Močna
a vendarle prilagodljiva 
organizacija sozda

Pavle Tolar prvi predsednik po
slovodnega odbora sozda GLG 
Bled: »Pobudnika za ustanovitev 
sozda GLG sta bila Gospodarska 
zbornica Slovenije in medobčinski 
komite ZKS. Med tistimi delovnimi 
organizacijami, ki so se najprej 
ogrele za to, pa sta bila Jelovica in 
Alples. Osnovo za razpravo in odlo
čanje nam je kasneje dala študija z 
malo dolgim in zapletenim naslo
vom Analiza integrabilnosti in ugo
tovitve najprimernejše oblike sode
lovanja gozdnih gospodarstev in le
snopredelovalnih organizacij zdru
ženega dela na Gorenjskem, ki so jo 
izdelali pri mariborskem inštitutu za 
finance in bančništvo pri VEKŠ Ma
ribor.

Samoupravni sporazum o združi
tvi smo podpisali 28. decembra 
1974. Še pred tem pa je bilo določe
no, da bo sedež sozda na Bledu. 
Sprejeli smo tudi program in cilje 
sozda, kar smo zapisali v sedemnaj
stih točkah. Glede na podatke iz 
analize desetletnega delovanja 
sozda lahko trdim, da smo večino 
teh ciljev, nekatere resda s težavami 
uresničili. Premalo pa smo naredili 
predvsem na področju dohodkovnih 
odnosov.

Zlasti pomembno je bilo, da smo 
se dogovorili, kako razdeliti surovi
no, ki je je še zmeraj premalo za 
zmogljivosti lesnopredelovalne in
dustrije. Dogovorili smo se, da je ne 
bomo vozili drugam in da je treba 
Jelovico oskrbovati z deskami in po
lizdelki. Priznati je treba, dà je pri 
tej oskrbi vendarle prihajajo do težav 
in da načrti nikdar niso bili povsem 
uresničeni. Prav tako nismo uspeli, 
kar je v plan prišlo kasneje, ustano
viti interne banke. Morda zato, ker 
vsi njenega pomena niso pravilno 
razumeli in mislili, da je ne rabijo. 
Pač pa smo ustanovili finančno služ
bo, ki dobro dela.

Posebno dobra stran združitve je, 
da lesna industrija združuje denar za 
gozdne ceste in razširjeno biološko 
amortizacijo od vsakega prodanega 
kubika lesa in papirja. Ne morem si 
predstavljati, kako bi gradili gozdne
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ceste, če tega ne bi bilo. Mislim, da je 
bil velik korak v spremembi misel
nosti, da je lesna industrija spoznala, 
da mora sodelovati pri odpiranju 
gozdov, da bo prišla do lesa. V sozdu 
sta dve vrsti združenega dela. Lesar
ji, katerih zmogljivosti so prevelike 
za količine surovine, ki jo lahko 
dobe, in gozdarji, ki so odgovorni za 
dobro dolgoročno gospodarjenje z 
gozdovi. Tudi tu je lesna industrija 
doumela, da gozda ni moč brez 
škode sekati v nedogled.

Neprecenljive vrednosti se mi zdi, 
da smo usklajevali proizvodne pro
grame. Pred tem je večkrat prišlo do 
njihovega podvajanja. Imamo dokaj 
dobre programe in tudi sposobne 
ljudi, ki jih bodo uresničili, tako da 
bodo naši izdelki še zmeraj iskani na 
domačem in tujem tržišču. Po
membno je tudi, da je na Gorenj
skem z Aerom zaokrožena vsa lesna 
proizvodna veriga, saj sega od gozda 
do uporabe lesnih ostankov. Od leta 
1976 do 1983 smo na primer ko
ristno uporabili približno 133.000 
kubičnih metrov žamanja in sekan
cev, kar bi.vprejšnjih časih v večini 
pokurili.

V času, ko sem bil predsednik po
slovodnega odbora sozda GLG, sem 
se trudil, da bi nam vsem skupaj šlo 
čimbolje. Dosti je bilo težav, nera
zumevanja, vendar sem zadovoljen 
z delom, ki smo ga opravili. Mislim, 
da smo prepričali delavce, da vsak 
po svoje ne more več naprej. Zdru
ženi smo postali močna, pa vendar 
prilagodljiva organizacija, katere 
glas je treba upoštevati. To je edina 
pot tudi za vnaprej.«

Usklajeni interesi 
zagotavljajo uspeh sozd 
GLG

Rok Gašperšič, sedanji predsed
nik poslovodnega odbora sozda 
GLG Bled: »Ko sem šel iz trgovske 
delovne organizacije Lesnina, prej 
sem bil še v Slovenijalesu, na sozd 
GLG Bled, mi je marsikdo rekel, da 
tu še nimam kaj iskati, da sem za to 
delovno mesto še premlad. Za to pa 
sem se odločil, ker sem imel tudi pri 
svojem prejšnjem delu, ko sem 
spoznal večji del jugoslovanske
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lesne industrije, zmeraj pred očmi, 
kakršne prednosti imata gozdarstvo 
in lesarstvo Gorenjske v primerjavi 
z drugimi območji. Vendar pa tudi 
to, da te prednosti lahko izkoristi le, 
če deluje povezano in jih izkorišča 
skupaj.

Ti prednosti sta predvsem, da 
območje daje prek 300.000 kubič
nih metrov lesne mase na leto in da 
je lesna industrija dosegla že zelo vi
soko raven v svojem razvoju. Tako 
po opremljenosti kot po znanju in 
programih. Nekaj programov je 
takih, ki prednjačijo na jugoslovan
skem trgu. To so Lipova vrata, Jelo- 
viška okna, Alplesovo pohištvo, Zli- 
tovo masivno pohištvo in specialna 
lesena embalaža ter Gradisov lesni 
program za gradbeništvo, pri čemer 
gozdni gospodarstva gospodarita s 
tako bogatimi gozdovi, kakršnih je 
le še malo v Evropi.

članice sozda imajo tudi zelo ra
zvito prodajno mrežo v Jugoslaviji, 
kjer imajo kar 25 poslovalnic. Če bi 
bila to skupna mreža, ki bi jo še do
polnili in razvili, bi lahko rekli, da na 
ta način obvladujemo vse jugoslo
vansko tržišče.

Zavedal sem se tega, da so de
lovne organizacije kot gospodarski 
subjekti lahko močne, če so sora
zmerno samostojne,, da pa se nji
hova moč še potencira, če se poveže
jo. To je bilo doslej premalo izkoriŠT 
čeno. Prepričan pa sem bil, da mož
nosti za to so, zato sem se tudi prija
vil za mesto predsednika poslovod
nega organa.

Še kot vršilec dolžnosti predsed
nika pa sem si dejal, da se je treba 
čimprej dokončno pogovoriti glede 
namenov za združitev v sozd in ci
ljev, ki so zapisani v sporazumu. 
Tako naj bi izvedeli, ali moramo v 
naši bodočih načrtih kaj menjati in 
cilje spremeniti. Ko smo v poslo
vodnem odboru pregledali sva po
dročja, smo ugotovili, da so cilji 
dobri, vendar pa nekateri zaradi ra
zličnih vzrokov težje uresničljivi.

Analiza, ki smo jo izdelali ob de
setletnici delovanja sozda, je poka
zala, da so bili uspehi doseženi sko
raj na vseh področjih. Prišlo je do te
snega sodelovanja gozdarstva in 
lesne industrije, ki mu pomaga pri 
gradnji komunikacij, prispeva devi
ze, prispeva za naložbe... Gozdar
stvo je dogovor o oskrbi z gozdnimi 
sortimenti redno prekoračevalo za 
dobrih deset odstotkov. Članice 
sozda imajo prednost pred drugimi 
kupci, vendar pa tudi gozdarji od 
njih dobe najmanj tako plačilo kot 
bi ga od drugih nakupovalcev. Sozd 
je preprečil razrast že tako preveli
kih predelovalnih zmogljivosti. Pri 
naložbah so bile upoštevane ome
jene možnosti pri oskrbi s surovino. 
Dosegli smo popolnejše izkorišča
nje lesne surovine. Glas združenih 
gozdarjev in lesarjev ima vse večjo
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Nadaljevanje s 7. str.

težo. Zadnji dve, tri leta smo dosegli 
velike poslovne učinke v povezova
nju, ki nam ga je omogočil devizni 
zakon in naš velik izvoz.

Skorajda ni naložbe pri članicah, 
kjer ne bi sodelovale vse ali vsaj ve
čina članic. Vendar pa osnova za to 
ni dohodkovni odnos. Interne 
banke, kjer bi se denar hitreje in 
učinkovitejše obračal, nismo usta
novili. Nadomestili smo jos posebno 
finančno službo. Pri iskanju dohod
kovnih povezav smo dosegli nekaj 
uspehov, potem pa zaradi nekaterih 
slabih primerov iskanje najpravič- 
nejših poti skoraj opustili. So pa naš 
vzorec, kako urejati medsebojne od
nose, povzeli nekateri drugi. V tem 
obdobju nobena delovna organiza
cija ni imela izgube. Dosegale so 
nadpovprečhe rezultate v primerjavi 
s tovrstnimi organizacijami v Slove
niji. Dokaz, da je bila naša usmeri
tev, povezava v reprodukcijski veri
gi, pravilna, je tudi to, da nam ho
čejo v dolgoročnih načrtih slediti 
tudi taki sozdi kot je Slovenijales. 
Ža bodoči sozd GLG Bled ne bi 
smeli že vnaprej načelno odklanjati 
še druge tesnejše oblike povezav, če 
bodo to zahtevale potrebe. Razmi
sliti bo treba ali je koristno, da so do
ločene operativne funkcije razdrob
ljene ali razdrobljenost povzroča 
škodo.

Zavedam se, da je uspeh sozda ali 
dela v njem možen le takrat, če so in
teresi usklajeni. Ker pa je interes 
vseh čimvečji dohodek bi se morali 
organizirati tako, da bi to dosegli. Tu 
pa so dostikrat ovire razdrobljenost, 
avtarkvičen razvoj, tudi neznanje. 
Včasih tudi premalo tvegamo. Ana
liza, kakšne so dolgoročne možnosti 
razvoja lesne industrije je sicer po
kazala, da brez povezovanja ne bo 
šlo. Zaradi denarja, ki ga je prema
lo, in še razdrobljen je, ter zaradi 
omejenih surovinskih možnosti. 
Slovenski gozdarji napovedujejo, da 
bo v naslednjih letih hlodovine pri
bližno deset odstotkov manj, po- j 
slabšal pa se bo tudi Sortiment. Zato 
bo potrebna delitev dela, skupno 
vlaganje v nove naložbe, predvsem 
za oskrbo z repromteriali. Potrebne 
bodo tudi naložbe za razvoj proi
zvodnje izven lesarstva, kot je na 
primer proizvodnja strojev za lesno 
industrijo.

Sozd GLG Bled sta vsa leta 
spremljala dva prizvoka. Da je poli
tična tvorba in regionalno zaprt 
sozd. Politična tvorba je bil morda 
ob nastanku. Kasneje se je pokaza
lo, da je potreben. Ob očitku, da je 
surovinsko zaprt sozd, ni drugega 
odgovora, da je med drugim zaradi 
tega tudi prišlo do združitve. Vendar 
pa je prav ta očitek treba spremeniti 
v pozitiven prizvok in sicer tako, da 
to surovino najbolje in čimvišje 
oplemenitimo ter ovrednotimo. 
Želim si, da iz ,političnega' sozda 
postanemo učinkovit instrument za 
uspeh vsake članice, vendar pa ne na 
račun druge.«
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Skupščina združenja LES je potrdila

Razvojne usmeritve lesarstva 
v obdobju 1986—1990

Na skupščini združenja LES v 
Ljubljani, ki je bila decembra lani so 
bUe sprejete razvojne usmeritve le
sarstva v SR Sloveniji v obdobju 
1986—1990. Odbor za razvoj je po 
poprejšnjih obravnavah izdelal teze 
razvojnih usmeritev lesarstva v Slo
veniji in sicer:

— lesarstvo je v sklopu sloven
skih tako imenovanih tradicionalnih 
sektorjev v strukturi gospodarstva in 
izvoza, predvsem na konvertibilno 
področje, ena izmed pomembnih 
proizvodenj v gospodarstvu Slove
nije,

— tako pretekli kot tudi prihod

nji razvoj lesarstva temelji predv
sem na tehnični opremljenosti in iz
koriščenosti zmogljivosti, na kako
vostnem in produktivnem delu, na 
stalni prisotnosti na tujih trgih,

— organizacije lesarstva so se 
približale razvitemu svetu po učin
kovitosti dela, postopno napredu
jejo v lastnem oblikovanju, vse 
močneje pa zaostajajo v tehnični 
opremljenosti,

— osnovna naloga lesarstva je 
povečanje dodatne vrednosti, tako z 
zmanjšanjem stroškov, predvsem pa 
z izboljševanjem kakovosti in obli
kovanja končnih lesnih proizvodov

ZK je pomagala 
oblikovati sozd GLG

Ob 10 obletnici sozda GLG smo se pogovarjali z Matjažem Tičar
jem, iz Jelovice, predsednikom akcijske konference OOZK sozda.

Znano je, da imamo na ravni sozda koordinacijski odbor sindikata, 
kako pa je na nivoju sozda organizirana ZK?

Na nivoju sozda imamo stalno akcijsko konferenco ZK, ki na red
nih letnih konferencah ocenjuje aktivnost OO ZK in izvrševanje spre
jetih sklepov, obenem pa daje sugestije za delo vnaprej.

Poleg tega pa se sestajamo na rednih skupnih sestankih predsedni
kov akcijskih konferencDO, kjer usklajujemo svoje akcije na nivoju 
sozda.

V maju 1984 je akcijska konferenca OO ZK sozda GLG sprejela 
celo vrsto obvezujočih sklepov. Kako je z uresničevanjem le-teh?

Akcijska konferenca je zbor vseh komunistov v sozdu oz. njihovih 
delegatov. Na konferenci v mesecu maju smo se pogovarjali predvsem 
o:

— doseženih rezultatih v l()-letnem obdobju obstoja sozda. Ugo
tovili smo, da le združeni in povezani lahko zagotovimo razvoj lesne 
industrije in gozdarstva na Gorenjskem,

— naloga komunistov je, da vse sile usmerijo v povečanje proi
zvodnje, izvoza, zmanjšanje stroškov, boljše izkoriščanje delovnih 
sredstev, surovin, časa in energije,

— vsi komunisti si moramo prizadevati za dosledno uresničitev 
sosa o združitvi vključno z vsemi cilji združevanja. Poudarjen je bil 
pomen skupnega planiranja in enotnega informacijskega sistema v 
sozdu,

— za uspešno delo sozda je nujno sozd kadrovsko in organizacij
sko okrepiti,

— konferenca je podprla delo koordinacijskih odborov, zahtevala 
pa je, da se jim zagotovi pogoje za delo in njihove predloge upošteva. 
Članice sozda pa so dolžne v koordinacijske odbore imenovati naj
boljše strokovnjake za področja dela le-teh,

— določiti je treba način in obliko dela s kmeti kooperanti in dru
gimi lastniki gozdov, da se zagotovi večja učinkovitost zasebne sečnje 
za lesno predelavo članic sozda,

— dokončno je treba rešiti vprašanje sedeža sozda.
— zahtevali smo strokovno opredelitev in utemeljitev pomena in

terne banke sozda,
— zahtevali smo čim prejšnjo odpravo posledic vetroloma v me

secu februarju, da se prepreči nastanek še večje škode.
Poudariti moramo, da je večina sklepov že uresničenih. Odprtih je 

še nekaj tehničnih vprašanj, katerih reševanje zahteva daljši čas (sedež 
sozda, interna banka). Temeljito bomo pretresli uresničevanje skle
pov na prihodnji akcijski konferenci, ki jo že pripravljamo in kjer 
bomo posebno pozornost posvetili srednjeročnemu razvoju sozda in 
njenih članic. Razprava po OO ZK o tej temi je že v teku.

(uvedba »znaka kakovosti«),
— potrebno je omogočiti bi

stveno posodobitev proizvodenj, da 
bo lesarstvo še naprej prispevalo k 
izboljševanju plačilne bilance in k 
izpolnjevanju strateških ciljev ra
zvojne preobrazbe, celotnega slo
venskega gospodarstva,

— za razvoj usmerjenega izobra
ževanja in pospeševanje znanstve- 
no-raziskovalnega ter razvojno-ra- 
ziskovalnega dela je potrebno omo
gočiti nadaljnjo izgradnjo Visoko
šolske temeljne organizacije za le
sarstvo Biotehniške fakultete v 
Ljubljani,

— lesna bilanca je usklajena s 
tem, da se predvideva v letu 1990 
dobava:

— lesa za mehansko predelavo
100.000 kubikov (listavci) iz drugih 
republik in 100.000 kubikov (listav
cev) iz uvoza,

— lesa za celulozo 20.000 kubi
kov (iglavci) in 160.000 kubikov (li
stavci) iz drugih republik in 305.000 
kubikov (iglavci) in 100.000 kubi
kov (listavci) iz uvoza,

— lesa za plošče 145.000 kubi
kov (listavci) iz drugih republik,

Pri proizvodnji končnih lesnih 
proizvodov bo znašala letna rast fi
zičnega obsega proizvodnje 1—2 
odstotka, rast vrednostnega obsega 
proizvodnje bo 3—4 odstotkov, do 
40 odstotkov se bo povečal delež 
izvoza v celotnem prihodku, stroški 
proizvodnje naj bi se znižali za 2—3 
odstotke itd.

Pri proizvodnji žaganega lesa, 
furnirja in plošč je glavni omejitveni 
faktor razpoložljivost surovine, zato 
so razvojne usmeritve naslednje:

— pri proizvodnji žaganega lesa 
bo količinski obseg proizvodnje 
ostal nespremenjen (650.000 kubi
kov žaganega lesa iglavcev in
350.000 kubikov žaganega lesa li
stavcev), vključevanje predelave 
drobnega okroglega lesa iglavcev, 
nadaljevanje procesa namenskega 
žaganja lesa, posodabljanje tehno
loških procesov itd.,

— tudi pri proizvodnji furnirja bo 
količinski obseg ostal nespremenjen 
(18.000 kubikov slepega furnirja in
15.000 kubikov plemenitega furnir
ja, povečal pa se bo delež proizvod
nje furnirja iz tropskih lesov,

— količinski obseg proizvodnje 
plošč bo v glavnem ostal nespreme
njen pri vseh vrstah plošč, razen pri 
vlaknenih ploščah, kjer bo manjši in 
sicer od 60.000 ton na 53.000 ton 
(ukinitev proizvodnje po mokrem 
postopku v Lesonitu Ilirska Bistri
ca). Ivernih plošč bo narejeno
380.000 kubikov, vezanih plošč
14.000 kubikov, panelnih plošč
15.000 kubikov in gradbenih plošč
40.000 kubikov. _ ..
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Iz analize dosedanjega delovanja in razvoja 
sozda GLG Bled

Zvezna ustava iz leta 1974 je opredelila nove oblike združevanja dela in 
sredstev družbene reprodukcije. Med njimi tudi sestavljene organizacije 
združenega dela kot najvišjo organizacijsko obliko povezovanja OZD. Bi
stvena značilnost sozda je ta, da delovne organizacije v njej ne združujejo 
vsega svojega poslovanja, ampak samo eno ali več svojih poslovnih funkcij. 
Cilj povezovanja v sozd je namreč uresničevanje enega ali več parcialnih in
teresov, ki so skupni vsem DO, ki se združijo v sozd. Le-ta oblika lahko zdru
žuje delovne organizacije v svoji sestavi bolj ali manj intenzivno, odvisno od 
števila in obsega funkcij, ki jih DO nanjo prenesejo. Pri tem pa prav tako ni 
zadržka, da ne bi intenzivnost povezav med posameznimi DO v okviru istega 
sozda bila različna. Pri tem je pomembno, da se temeljni položaj združenih 
DO in tozdov v njihovi sestavi s takim združevanjem ne spremeni.

Kasneje sprejeti Zakon o združe
nem delu pa je podrobneje določil 
vsebino in oblike sestavljenih orga
nizacij združenega dela. Ekonomski 
center Maribor in VEKŠ Maribor 
sta leta 1974 izdelala analizo inte- 
grabilnosti in ugotovila najprimer
nejšo obliko sodelovanja gozdnogo
spodarskih in lesnopredelovalnih 
organizacij združenega dela na Go
renjskem. V tej analizi je podana 
ugotovitev, da so pogoji za združitev 
vseh gozdnogospodarskih in lesno
predelovalnih OZD na Gorenjskem 
ugodni. Posebno ugodni pogoji za 
vertikalne povezave obstojajo med 
gozdnogospodarskima in lesnopre
delovalnimi industrijskimi OZD 
tako na področju materialnih vho
dov in izhodov. V tem se izraža 
močna medsebojna vertikalna odvi
snost obeh vrst proizvodnje: pokri
vanje potreb po lesni surovini na eni 
strani in trajno pridobivanje sred
stev za proizvodnjo teh surovin na 
drugi strani. S smotrno skupno ra
zvojno politiko obeh grupacij je mo
goče pričakovati optimalne učinke 
vseh organizacij — udeleženk zdru
žitve.

Vse pogoje po ugotovitvah gornje 
analize imajo vse lesnopredelovalne 
organizacije tudi za horizontalno 
povezovanje in sicer z dopolnjeva
njem proizvodnih programov in de
litvijo dela. Na neproizvodnih po
dročjih pa obstoje ugodne možnosti 
horizontalnega povezovanja pri 
vseh OZD. Ta področja so predv
sem: razvojno-raziskovalna dejav
nost, marketing, izvoz, finančno po
slovanje, organizacija, poslovna in
formatika, strokovno in splošno in
formiranje, družbeni standard, re
kreacija, idr.

Smoter združitve gozdnogospo
darskih in lesnopredelovalnih indu
strijskih delovnih organizacij na Go
renjskem v višjo organizacijsko 
obliko združenega dela je bil torej 
ustanoviti veliko in trdno asociacijo 
združenega dela, ki bi bila sposobna 
postati nosilec razvoja gozdne proi
zvodnje in lesne predelave na Go
renjskem, se vključevati v širše ra
zvojne koncepte Slovenije, zagoto
viti hitrejšo rast proizvodnje in večjo

produktivnost vsake posamezne 
OZD v njeni sestavi. Temu osnov
nemu smotru morajo biti podrejeni 
cilji, ki jih naj delovne organizacije, 
združene v skupno organizacijo, do
segajo.

Namen združitve v skupno orga
nizacijo gozdnega in lesnega gospo
darstva je bil, da njene članice

skupno usklajujejo in opravljajo 
tiste funkcije ali del funkcij, ki jim 
bodo združene zagotavljale večje 
učinke v proizvodnji, plasmaju, v 
uresničevanju programa razširjene 
reprodukcije in v rasti osebnega in 
družbenega standarda delavcev v 
vsaki OZD in to na način, ki je skla
den s cilji našega samoupravnega 
družbenoekonomskega sistema in 
konceptom enotnega jugoslovan
skega trga.

Upoštevajoč prednosti združitve 
so se OZD gozdarstva in lesne pre
delave na Gorenjskem vključno s 
tovarno celuloze v Medvodah v letu 
1974 odločile za združitev v sestav
ljeno organizacijo združenega dela: 
združeno gozdno in lesno gospodar
stvo »GLG«. V Samoupravnem 
sporazumu o združitvi v to višjo 
obliko organiziranosti so združene

članice oz. njihovi delavci opredelili 
skupne cilje.

Delitev proizvodnih 
programov

Istočasno s sprejemom Samou
pravnega sporazuma o združitvi v 
sozd GLG je bil sprejet Samou
pravni sporazum o delitvi in specia
lizaciji obstoječega proizvodnega 
programa. V tem sporazumu so čla
nice sozda GLG opredelile nosilce 
določenega proizvoda ali skupine 
proizvodov. Nosilec je obenem tudi 
glavni proizvajalec. Sporazum do
loča nosilcu posameznega proizvoda 
naloge: oblikovanje razvojnega
programa ali skupine izdelkov, ra
zvijanje izdelka, programiranje in
vesticij in proizvodnjo, vodenje po

litike povezovanja in sodelovanja
izven regije, organiziranje koopera
cije ter presojanje o investicijskih 
vlaganjih v obstoječe proizvodne 
programe. Za dosego ciljev delitve, 
v katerem pa opredeljeni nosilec 
proizvodnega programa hkrati ni 
tudi edini proizvajalec, je bilo opre
deljeno prehodno obdobje, ki ga 
bodo članice in organi sozda in no
silci urejali s sprejetjem razvojnih 
programov in letnih gosp'odarskih 
planov z usklajevalnim postopkom.

Aktivnosti pri delitvi proizvodnih 
programov so v praksi pogosto zavi
rala zmotna pojmovanja o tem, kdo 
je nosilec proizvodnega programa. 
V usklajevalnih postopkih se je no
silca določenega proizvodnega pro
grama pogosto smatralo kot edinega 
proizvajalca. Zlati je bilo to prisotno 
pri usklajevanju delitve proizvod
nega programa oken ih vrat (Jelo
vica Škofja Loka — LIP Bled). 
Tržne razmere, kakor tudi potrebe 
po obsežnejših investicijskih nalož
bah, ki so pogojevale tako delitev, 
neustrezno surovinsko pokritje 
proizvodnje oken s kvalitetnim ža
ganim lesom so glavni vzroki, da po
polna delitev dosedaj še ni uresniče
na. V letu 1983 je prišlo med nosil-

Prizadevanja so rodila sadove

Izvoz gozdnih sorti- 
mentov bo v letu 1985 
manjši za okrog 30 
odstotkov

Pred lesno industrijo se v stabilizacijskih časih postavljajo še po
sebno zahtevne naloge zlasti pri nadaljnjem povečevanju izvoza na 
konvertibilno področje. Omejitveni faktor izvoza naše lesnopredelo
valne industrije je tudi lesna surovina. Spričo devizno-plačilnih težav v 
državi smo v zadnjih letih ugotavljali velik obseg izvoza nepredelane 
hlodovine, kar je marsikateremu proizvajalcu končnih lesnih izdelkov 
postavljalo resno oviro pri realizaciji izvoznih naročil in s tem izvoznih 
načrtov.

Problematika pa ni samo zaradi izvoza gozdnih sortimentov, tem
več tudi zaradi izvoza žaganega lesa, ivernih plošč in drugih reproma- 
terialov iz lesa. Taki orientaciji protestirajo predvsem finalisti. Tudi 
sozd GLG, konkretno delavski svet sozda GLG je že v začetku lan
skega leta naslovil na Skupščino splošnega združenja gozdarstva in in
dustrije za predelavo lesa, celüloze in papirja v Beogradu protest z za
htevo, da se predvsem zmanjša izvoz kvalitetne lesne surovine, ki je 
ključni omejevalni faktor za povečanje izvoza končnih izdelkov.

Akcije za omejevanje izvoza osnovnih surovin oz. proizvodov izko
riščanja gozdov je na nivoju Splošnega združenja Jugoslavije začela v 
drugi polovici lanskega leta. Komisija izvršilnega odbora Splošnega 
združenja je končno zavzela stališče, da bi bilo potrebno glede na leto 
1984 v letošnjem letu izvoz zmanjšati za skupno okrog 30 odstotkov. 
Na osnovi tega je izvršilni odbor Skupščine splošnega združenja pred
ložil v sprejem koncem leta 1984 tudi materialne bilance za letošnje 
leto. Razdelite^ kontingentov na osnovi sprejete materialne bilance 
na posamezne OZD bo opravljena v skladu s Samoupravnim spora
zumom o ureditvi izvoza in uvoza proizvodov pri izkoriščanju gozdov.
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cem proizvodnje oken in vrat do 
operativnega dogovora, da se 
izredno težavno (ob omejenem in 
dragem uvozu) surovinsko oskrbo
vanje proizvodnje oken delno reši s 
posodobljeno proizvodnjo dopolnil
nega programa vrat, s tem da je nosi
lec osnovnega programa vrat še 
vedno isti.

V okviru Samoupravnega spora
zuma o delitvi dela v sozdu GLG ima 
posebno mesto v letu 1979 sprejet 
Samoupravni sporazum o trajnem 
medsebojnem sodelovanju, kjer sta 
se Gradis tozd LIO Škofja Loka in 
Jelovica Škofja Loka medsebojno 
dogovorila o delitvi proizvodnih 
programov, o smotrnem izkorišča
nju obstoječega razpoložljivega 
prostora v industrijski coni Trata, 
optimalnem izkoriščanju usklajenih 
in novih medsebojno dogovorjenih 
kapacitet, o racionalnejšem izkoriš
čanju razpoložljivih surovin, skup
nem nastopu na domačem in tujem 
tržišču ter skupnem izkoriščanju 
strokovnega znanja. V praktičnem 
izvajanju tega sporazuma pa je od 
njegovih skupno dogovorjenih ci
ljev, ki so Usklajeni tudi scilji združi
tve in delitve programov v sozdu 
GLG, bil dosežen največji korak ob 
skupnem nastopu pri proizvodnji in 
prodaji montažnih objektov v letu 
1981 v Italiji in Iraku. Dobre izkuš
nje tega sodelovanja pa obe članica 
uporabljata tudi pri nadaljnjih 
skupnih poslih.

Še pred tem, v letu 1976, pa sta 
Alples Železniki in ZLITTržič skle
nila Samoupravni sporazum o dol
goročnem poslovno-tehničnem so
delovanju pri oblikovanju enotnega 
proizvodnega programa za prodajo 
na domačem in tujem trgu. Gre za 
razvoj in proizvodnjo oblazinjenega 
sedežnega pohištva, ki naj skupaj s 
sestavljivimi programi sobnega po
hištva predstavlja celovito ponudbo 
za opremo stanovanjskih in drugih 
prostorov. Opredeljeni pa so tudi 
načini in oblike prodaje skupnega 
proizvoda.

Samoujšravni sporazum o združi
tvi v sozd GLG, kakor tudi Samou
pravni sporazumi o delitvi proi
zvodnih programov pa predvidevata 
predvsem v cilju optimalne delitve 
proizvodnih programov tudi druge 
oblike in smeri medsebojnega sode
lovanja, zlasti razne oblike proi- 
zvodno-tehnične kooperacije. Po
budnik konkretne poslovno-teh- 
nične kooperacije bi moral biti pra
viloma nosilec proizvodnega pro
grama. Take oblike medsebojnega 
sodelovanja so bile v dosedanjem 
obstoju sozda sicer prisotne, vendar 
med lesnopredelovalnimi organiza
cijami, če izvzamemo že omenjene, 
niso prerasle v trajnejše oblike sode
lovanja. V pobudah za takšne oblike 
sodelovanja se je izhajalo tudi iz po
trebe in zahteve, da n. pr. dobitnik 
konkretnega večjega, predvsem 
izvoznega naročila, ki presega kapa
citete dotične članice v cilju njegove 
čimprejšnje izpolnitve, pridobi k so
delovanju tudi kooperante — druge

*

članice lesne predelave v sozdu in 
tako tudi laže pridobi potrebne refe
rence za nadaljnje posle. Kratki roki 
izpolnitve naročil so v pogojih tržnih 
zakonitosti in mednarodne menjave 
eden pogojev za uspešnost poslova
nja.

Les raste le na lesu
Ni dovolj ocen o ustreznosti proi

zvodnih programov lesne predelave 
sozda GLG z vidika optimalnega 
vrednotenja osnovne lesne surovi
ne. Znane so le nekatere globalne in 
pavšalne ocene programsko-razvoj- 
nega sektorja sozda GLG, da je

proizvodni program lesne predelave 
v sozdu dober, ker integralno izko
rišča lesno surovino, je strokovno in 
tehnološko zahteven, tudi izvozno 
usmerjen in dovolj fleksibilen^

Pri snovanju proizvodnih pro
gramov lesne predelave je nujno 
treba izhajati iz možnosti pridobiva
nja lesa. Les je pa produkt gospo
darjenja z gozdovi. Po določilih Za
kona o gozdovih predstavlja gozd 
dobrino splošnega pomena. Gospo
darjenje z gozdovi je zaupano gozd
nogospodarskim organizacijam, ka
tere morajo zagotavljati vzdrževa
nje in jačanje vseh funkcij, ki jih 
imajo gozdovi. Te funkcije so:

1. splošno koristne funkcije — va
rovalne, rekracijske, klimatske, za
gotavljanje vodnega režima, itd.: 2. 
proizvodne funkcije — proizvodnja 
lesa in lesnih proizvodov.

Funkcija proizvodnje lesa pred
stavlja torej le eno od mnogih našte
tih funkcij in prav sredstva, ustvar
jena s prodajo lesa, morajo služiti 
tudi za zagotavljanje in krepitev 
vseh, zlasti pa splošno koristnih 
funkcij gozda. V razvitih deželah 
prispeva družba znaten delež za za
gotavljanje splošno koristnih funk
cij. Obseg gozdov in s tem tudi obseg 
gozdne proizvodnje — proizvodnje 
lesa, je omejen po prostoru in koli
čini. Iz osnovnega načela, da les 
raste le na lesu, mora biti zagotov
ljena optimalna lesna zaloga v 
gozdu, katera vsako leto proizvaja 
prirastek lesa. Iz gozda lahko jem-

*

Ijemo samo toliko lesa, kolikor ga 
tekoče priraste. S tem zagotavljamo 
trajnost lesne produkcije kot suri- 
vine za nadaljnjo predelavo.

Gozdni gospodarstvi GG Bled in 
GG Kranj, sta se z namenom, da 
bosta laže opravljala družbeno po
verjene jim naloge pri gospodarje
nju z gozdovi, združila v sozd GLG. 
Obe gozdni gospodarstvi gospoda
rita na 116.950 ha gozdnih površin, 
od katerih odpade na zasebno last
nino 60 odstotka gozdnih površin s 
56 odstotno udeležbo v skupni lesni 
zalogi, ali 55,7 odstotnim deležem v 
skupnem letnem etatu.

Blagovna proizvodnja v gozdar
stvu je zaradi pogojev biološke re
produkcije rasla v obdobju od 1974 
do 1983 z relativno nizko stopnjo in 
sicer v GG Bled po povprečni letni 
stopnji enega odstotka ali za 8,9 od
stotka v vsem obdobju in v GG 
Kranj po stopnji 1,8 odstotka ali za 
17,4 odstotka v vsem obdobju. Pri 
tem se je nekoliko povečal delež 
prodaje iz zasebnega sektorja.

Blagovna proizvodnja je bila pre
težno usmerjena v območno lesno 
predelavo sozda GLG in sicer v na
slednjih deležih:

1974 1983
GG Bled 67,6% 71,0%
GG Kranj 71,3% 73,1%
Skupaj 70,5% 72,1%

in kaže na tendenco rahlega poveče
vanja deleža dobav članicam sozda, 
kar zlasti velja za hlodovino iglavcev, 
in celulozni les iglavcev. Ob vzpo^ 
stavitvi dohodkovnih odnosov, ki bi 
presegli klasične kupoprodajne Od
nose, pa bi se ta delež še lahko izdat
neje povečal. V pogojih družbenega 
reguliranja cen pa še vedno velik 
delež gozdnih sortimentov, tudi 
primernih za mehansko lesno prede
lavo članic sozda, išče svojo tržno 
uveljavitev pri drugih odjemalcih, ki 
so za manjše posamične dobave v 
pogojih deficitarnosti lesne surovine 
sposobne ponuditi boljše cenovne in 
druge ugodnosti. Rešitev tega vpra
šan ja bo tudi v bodočnosti, in to bolj 
kot v preteklosti, stvar ekonomskih 
kriterijev in čimbolj optimalnega 
vrednotenja lesne surovine.

Medsebojno oskrbovanje 
z lesno surovino

Lesna surovina predstavlja naj
pomembnejši interes za združevanje 
v sozd GLG. Pri združevanju v sozd 
GLG je bilo sprejeto načelo, da hlo
dovina ne bo predme.t izenačevanja 
surovinskih bilanc lesnopredeloval
nih obratov članic sozda, pač pa le 
žagan les kot izdelek primarne lesne 
predelave. To načelo je opredeljeno 
in uveljavljeno tudi v temeljih plana 
sozda in z gravitacijskimi območji, z 
racionalizacijo transporta, idr. Iz 
gornjega izhaja, da pretežna koli
čina hlodovine nima karakterja trž
nega blaga, saj obstoje trdne eko- 
nomsko-socialne vezi in dolžnosti 
do območnih lesnopredelovalnih 
obratov. Te vezi med gospodar
stvom in'lesno predelavo so mnogo 
močnejše kot pa kakršnikoli tržni in
teresi pri prodaji lesa izven območ
ja.

V temeljih plana sozda GLG za 
obdobje 1976—1980 in 
1981—1985 so bile dogovorjene 
naslednje povprečne letne količine

Lupiini stroj izdelek LIP Bleda, ki je bil razstavljen na lesnem sejmu je
seni letos v Ljubljani ,
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hlodovine iglavcev za žago. Gozd
nogospodarski organizaciji GG 
Bled in GG Kranj sta dosledno iz
polnjevali planske obveznosti in 
sicer: v obdobju 76—80 |e-te prese
gle za 5,9 odstotka in v obdobju 
81—83 za 6,3 odstotka.

Imenovano načelo, da hlodovina 
ni predmet tržne menjave, je bilo 
upoštevano tudi pri izdelavi prvih le- 
snobilančnih razmerij v sozdu GLG. 
Po takratnih izračunih in sprejetem 
razdelilniku hlodovine iglavcev je 
bilo ugotovljeno, da Jelovici Škofja 
Loka za njen program proizvodnje 
oken primanjkuje okrog 10.000 ku- 
bikov kvalitetnega žaganega lesa 
iglavcev. S temelji plana 
1976—1980 je bilo v okviru sozda 
dogovorjeno, da bodo članice za 
izravnavo lesnosurovinske bilance v 
Jelovici v prvem srednjeročnem ob
dobju (1976—1980) dobavile pov
prečno letno 8.900 kubikov žaga
nega lesa posebne kvalitete, v teko
čem srednjeročnem obdobju pa je 
prišlo do modifikacije te planske ob
veze in sicer za povprečne letne do
bave 4.300 kubikov žaganega lesa 
posebne kvalitete in 8.400 kubikov 
drugih elementov, gredic in oblog.

Razlogov za polovično v poV- 
prečju in z leti vse slabše izpolnjeva
nje dogovorjenih obvez, ki je ra
zlično tudi po posameznih članicah,

je več.
Preskrba z žaganim lesom se torej 

iz gornjih razlogov v Jelovici vse bolj 
slabša. Predvideni kooperacijski 
odnosi niso polneje zaživeli, kar 
pred to članico postavlja v zadnjem 
času tudi določene zahteve v smislu 
delnega prestrukturiranja proi
zvodne dejavnosti. Pomemben 
korak v tej smeri je že omenjeni do
govor oz. soglasje z nosilcem proi
zvodnje vrat LIP-om Bled in soz
dom o rekonstrukciji proizvodnje 
vrat v Jelovici. Jelovica bo tako proi
zvajala surovinsko manj zahtevna 
vrata iz dopolnilnega programa in 
tako zapolnila vrzel v ponudbi tega 
artikla na domačem in na tujem 
trgu.

Z vsakokratnimi temelji plana 
sozda je dogovorjeno tudi oskrbo
vanje Tovarne celuloze in papirja v 
Medvodah, gozdnih gospodarstev s 
celuloznim lesom iglavcev, lesno
predelovalnih OZD pa z žamanjem 
in sekanci. Povprečne letne količine 
lesne surovine, ki jih Aero Medvode 
oskrbuje iz sozda GLG, So dosegle v 
prejšnjem srednjeročnem obdobju 
54.633 kubikov, v treh letih tega 
srednjeročnega obdobja pa pov
prečno letno 70.000 kubikov. Tako 
je Aero Medvode pokrival v prejš
njem srednjeročnem obdobju 60 
odstotkov potreb po lesni surovini iz

Za letošnja leto je planirana poraba lesa 3,93 milijona kubikov. Iz naših 
gozdov bomo pridobili 79 odstotkov le-tega, Iz drugih republik 9 od
stotkov in iz uvoza 12 odstotkov

sozda GLG, v tem srednjeročnem 
obdobju pa je odstotek pokrivanja 
potreb iz sozda povečan na 72 od
stotkov. Med slednjimi dobavami 
beležijo še zlasti ugodno rast dobave 
lesnih ostankov, t. j. žamanja in se
kancev, ki napadejo pri primarni 
pridelavi lesa.

Medsebojno oskrbovanje z lesno 
surovino v vertikalni pa tudi v hori
zontalni smeri povezanih članic 
sozda GLG predstavlja vsekakor 
najvažnejši element temeljev plana, 
ki se v skladu z Zakonom o planira
nju določajo vsakih pet let. Pridobi
vanje surovin za obstoječe proi
zvodne kapacitete je življenjskega 
pomena sleherne članice lesne pre
delave, zato so načini in oblike ure

goča pa skladnejše pogoje poslova
nja, skladnejši razvoj in s tem večjo 
dohodkovno učinkovitost vseh ude
ležencev v prihodkovnem sistemu. 
Prav neusklajen razvoj v preteklosti 
in s tem še vedno nepreseženo ne
zaupanje sta pomembna zaviralna 
faktorja za vzpostavitev odnosov na 

. novih osnovah.
Že v začetnih obravnavah za usta

novitev sozda GLG je prevladalo pri 
udeležencih stališče, da bo za posa
mezne akcije skupnega pomena ob
stojala potreba in možnost združe
vanja sredstev, ki bi po logiki gospo
darjenja pritegnilo ob vodenju 
skladne razvojne in finančne poli 
tike tudi večji dotok bančnih sred
stev. Prvotno zamišljeni skupni pro

Investicija v novi obrat tovarne celuloze in papirja Medvode v Goriča
nah je znašala 300 milijonov dinarjev

janja teh odnosov tudi v bodoče 
izredno pomembni.

Razvoj
družbeno-ekonomskih
odnosov

V sporazumu o združitvi v sozd 
GLG je odrejeno načelo za vzposta
vitev dohodkovnih odnosov povsod 
tam, kjer pri končnem proizvodu 
sodeluje več tozdov in kadar je delež 
surovine oz. polizdelkov pomemben 
v končnem proizvodu.

Po tem načelu smo usmerili priza
devanja, da bi razrešili ureditev teh 
odnosov na relacijah:

a) lesna surovina — končni izdelki 
lesne predelave in predelave papir
ja.

b) lesni ostanki in njihova prede
lava v papirni industriji,

c) žagan les posebne kvalitete od 
dobaviteljev za proizvodnjo oken v 
Jelovici Škofja Loka.

Vsi dosedanji predlogi sporazu
mov so v skladu z intenaci jo zakona 
o združenem delu skušali v primerih 
trajnega poslovnega sodelovanja 
nadomestiti klasične kupoprodajne 
odnose, predvsem pa opredeliti tudi 
skupni riziko poslovanja. Rešitev 
teh odnosov na novih osnovah sama 
po sebi sicer direktno ne prispeva k 
ustvarjanju nove vrednosti, omo

jekt izgradnje tovarne ivernih plošč 
je sicer odpadel, v temelje plana 
sozda GLG pa so bile sprejete 
skupne akcije financiranja gozdnih 
cest in razširjene biološke repro
dukcije gozdov, izgradnje prometne 
mreže in program skupnega razvoja 
montažnih objektov.

Akcija skupnega financiranja 
gozdnih cest je stekla z odločitvijo za 
posebni prispevek uporabnikov lesa 
v višini 3,3 odstotka od nabavne 
cene, kar nemoteno teče preko ob
močnih gozdarskih skupnosti. Za 
tekoče srednjeročno obdobje je ta 
prispevek povečan na 4,8 odstotka, 
ko je v kranjskem gozdnogospodar
skem območju dogovorjen še do
datni prispevek za vlaganja v razšir
jeno gozdno-biološko reprodukcijo 
v višini 3 odstotkov od nabavne 
vrednosti gozdnih sortimentov.

Izgradnja in financiranje pro
dajne mreže je potekalo intenziv
nejše med zainteresiranimi člani
cami (Alples — ZLIT) še v prete
klem srednjeročnem obdobju, v se
danjem srednjeročnem obdobju pa 
so predvidena skupna investicija v 
prodajno mrežo med Jelovico in 
LIP-om.

Predvidena skupna akcija mon- 
tdžnih objektov je v dosedanjem 
obdobju obtičala. Program montaž- 

Nadaljevajije na 12. str.
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Nadaljevanje z 11. str.

nih objektov še ne vključuje kom
pleksnih možnosti kooperacije več
jega obsega. Delno je bilo tako sta
nje preseženo le v letih 1981 in 
1982, ko sta Gradis tozd LIO in Je
lovica izvedla skupno realizacijo 
izvoza montažnih hiš v Italijo in 
Irak. V ta skupni posel pa so bile 
^vključene tudi nekatere druge čla
nice sozda GLG, npr. LIP s progra
mom vrat.

V novejšem obdobju, ki je zna
čilno z že dalj časa trajajočo recesijo 
v gradbeništvu, pa se kažejo obrisi 
skupnega programa montažnih hiš 
vseh večjih jugoslovanskih proizva
jalcev, kar bo tudi preko dosežene 
tipizacije in standardizacije priteg
nilo v kooperacijske odnose v več
jem obsegu tudi druge članice lesne 
predelave.

Poleg že omenjenih oblik združe
vanja dela in sredstev med članicami 
sozda G.LG je dosegel pomemben 
obseg tudi združevanje sredstev 
med GG Bled in LIP-om Bled. Pri 
tem izstopata v zadnjih letih predv
sem izgradnja mehaniziranega skla
dišča in energetskega objekta.

Investicijsko združevanje 
tudi na ravni sozda

Med investicije, kjer s svojimi 
sredstvi sodelujejo tudi druge čla
nice sozda, štejemo rekonstrukcijo 
proizvodnje masivnega pohištva v 
ZLIT-u Tržič, rekonstrukcijo proi
zvodnje RTV ohišij in masivnega 
pohištva v Alplesu Železniki in re
konstrukcijo proizvodnje vrat v Je
lovici Škofja Loka, ki pa je trenutno 
še v realizaciji.

pri precejšnjem obsegu združe
vanja sredstev za investicije ne mo
remo vedno govoriti o ekonomskih 
interesih kot motivu ža združevanje. 
Večina združevanj je imelo značaj 
sovlaganj na kreditni osnovi brez 
ugotavljanja deleža v skupnem do
hodku in realizaciji vloženih sred
stev. Sovlaganja je vzpodbujal 
predvsem preferenčni sistem pri na
jemanju bančnih kreditov.

Ob ugotavljanju vzrokov, zakaj ni 
bil dosežen še večji obseg združeva
nja sredstev med članicami sozda, je 
treba vsekakor upoštevati tudi dej
stvo, da so bile članice v preteklem 
obdobju in to vsaka za sebe, zelo 
močno angažirane z investicijami 
lastnega razvoja. Dinamika izvaja
nja investicij ni dopuščala možnosti 
časovnega zaporedja za eventuelno 
sproščanje investicijskih sredstev.

Poslabšano splošno stanje likvid
nosti v gospodarstvu, ne glede na 
skromno vertikalno integrabilnost 
združenih članic lesne predelave, v 
praksi daje dobro osnovo za združe- 
vanje obratnih sredstev za tekočo 
reprodukcijo. Ta se kaže v medse
bojni pripravljenosti, za odpravo 
posledic naraščajoče nelikvidnosti. 
Pri tem v okviru Samoupravnega 
sporazuma o posebni finančni službi1 
likvidnostno manj prizadete članice ; 
plasirajo občasne kratkoročne pre- i

sežke preko svojih finančnih služb v 
drugih članicah sozda za premošča- 
nje občasne nelikvidnosti. Ta oblika 
se je v preteklosti že zelo dobro uve
ljavila, vendar oblika sodelovanja še 
ni dosegla večje operativnosti. S 
tega vidika bo treba v bodočnosti pri 
vseh članicah uveljaviti kratkoročno 
finančno planiranje. To je zlasti ak
tualno v zadnjem času, ko gospodar
jenje z denarjem pomembno vpliva 
na uspešnost poslovanja. Pri tem pa 
v gospodarjenje z denarjem ne šte
jemo le gospodarjenje z likvidnimi 
finančnimi sredstvi, temveč z vsemi 
poslovjiimi odločitvami, ki imajo fi
nančne posledice.

Članice so se v sozdu GLG dogo
vorile, da bodo v skladu s stopnjo 
medsebojne povezanosti devizno 
problematiko urejevale s posebnim 
sporazumom. Pri tem je zlasti opre
deljeno načelo, da lesnopredelo
valni tozdi oskrbujejo gozdarske 
tozde s potrebnimi deviznimi sred
stvi.

Skupno planiranje in usklajeva
nje ekonomskih odnosov s tujino je 
članicam sozda v preteklosti prine
slo pomembne prednosti. Te pred
nosti so se še posebej izkazale v letu 
1981 in v letu 1983, ko so se članice 

‘ sozda skupaj s celotno DO AERO 
Celje v okviru Splošnega združenja 
na nivoju Jugoslavije dogovorile za 
skupen izračun odstotka družbeno 
priznanih reprodukcijskih potreb.

V sporazumu o združitvi so čla
nice opredelile, da bodo posle skup
nega finančnega značaja urejale 
preko posebne finančne službe. 
Zakon o temeljih bančnega in kre
ditnega sistema iz leta 1977 je kon
kretno opredelil, da se posebne fi
nančne službe ustanovijo v primeru, 
ko ni materialnih možnosti za usta
novitev interne banke. Aktivnosti, 
ki bi v sozdu GLG prišli do čvrstejše 
oblike finančne funkcije, organizi
rane v interni banki, so bile v tem 
obdobju vseskozi prisotne. Svojo 
podporo so dajale na problemskih in 
akcijskih konferencah DPO. Stro
kovne razprave pa so ob naštevanju 
vseh pozitivnih strani, ki jih prinaša 
organizirana interna banka, preveč 
poudarjale vprašanje stroškov, or
ganizacijske in kadrovske težave, 
probleme reorganizacije obstoječih 
finančnih služb v DO, kjer pa so v bi
stvu združene vse ostale poslovne 
funkcije in se hkrati nobena od njih 
še ne upravlja na nivoju sozda.

V bodočnosti je treba na razvoj 
skupne finančne funkcije gledati v 
kontekstu vsega ostalega medseboj
nega sodelovanja, pri čemer je treba 
najprej izkoristiti vse prednosti fi
nančnega poslovanja pri članicah, 
na sozdu GLG pa urejati finančno 
poslovanje marginalnega značaja in 
ki je smotrno, da se ureja skupno.

Rast družbenega proi
zvoda — 
bruto dohodka

Bruto dohodek predstavlja na- 
jrealnejši in najpomembnejši ele
ment gospodarskega razvoja. To pa

šele potem, ko opazujemo realno 
rast te kategorije poslovnega uspe
ha. Z deflatorji očiščeni nominalni 
obseg družbenega proizvoda v po-

Za dejavnosti, ki jih opravljajo 
članice sozda GLG, je značilno, da 
je bilo preteklo obdobje v pretež
nem delu značilno kot obdobje rela
tivno ugodne tržne konjunkture. 
Lesna industrija je bila na začetku 
obdobja sicer v precejšnji gospodar
ski krizi, vendar so kasneje za dose
ganje gospodarskih rezultatov na
stopila relativno ugodna leta. Situa
cija se je ponovno začela slabšati v 
začetku osemdesetih let, ko se je za
čela restrikcija naložb, ki je imela 
pomemben vpliv na gradbeništvo. 
Gradbeniško usmerjeni članici lesne 
industrije: Jelovica in LIO sta na
stopajočo krizo v gradbeništvu v za
četku premostili z rekordnimi izvoz
nimi posli v Italiji in Iraku, ki so tra
jali vse do začetka leta 1982. Leto 
1981 je tudi značilno kot vrhunec 
poslovnih uspehov vseh združenih 
članic sozda. Po tem obdobju pa na 
gospodarjenje vseh članic že močno 
vpliva zviševanje stroškov, svetovna 
gospodarska kriza, gospodarska 
kriza v državi idr.

Iz gornjega pregleda je razvidno, 
da je bilo vlaganje v lesno predelavo 
intenzivnejše v preteklem srednje
ročnem obdobju, v gozdarstvu pa v 
sedanjem.

Pri investicijah je značilno, da je 
največji delež financiran z lastnimi 
sredstvi. Delež bančnih sredstev je 
bil nižji kot je bila udeležba le-teh v

sameznih letih kaže po članicah v 
obdobju 1975—1983 naslednjo 
povprečno letno realno rast bruto 
dohodka:

Analize poslovnih rezultatov na 
podlagi vsakokratnih knjigovodskih 
obračunov so bile v omenjenem ob
dobju deležne posebne pozornosti. 
Te so bile izdelane torej tudi za vsa 
medletna (četrtletna) obdobja, ven
dar pa je pomemben tudi presek 
uspešnosti poslovanja čez daljše ča
sovno obdobje. Iz tega vidika je zla
sti pomemben pregled važnejših ka
zalnikov uspešnosti poslovanja, ka
terih izkazovanje predvideva tudi 
ZZD.

Vlaganja v osnovna sred
stva
so bila precejšnja

V ekonomskih razmerah, ki so jih 
v teku zadnjih let močno narekovali 
tudi administrativni ukrepi, so čla
nice pomembna sre.dstva namenile 
tudi za naložbe. V primerjavi z bruto 
dohodkom je bilo v osnovna sred
stva vloženo v obravnavanem ob
dobju naslednji delež sredstev v od
stotkih:

investicijah ostalega gospodarstva. 
Pomemben je tudi delež združenih 
sredstev od drugih OZD, med njimi 
zelo pomemben obseg sredstev 
predstavljajo prispevki lesne prede
lave pri financiranju izgradnje 
gozdnih cest, pomemben pa je tudi 
obseg združevanja sredstev med 
članicami sozda pri skupnem finan
ciranju trgovinske mreže posloval-

Povprečna letna 
stopnja rasti 

bruto dohodka 
v %

Povprečna letna 
stopnja 

zaposlovanja 
v %

Alples Železniki » 5,1 3,1
Gradis tozd LIO Škofja Loka 3,0 0,7
Jelovica Škofja Loka 3,6 1,5
LIP Bled 11,4 2,7
ZLIT Tržič 10,1 1,5
Lesna industrija 5,2 2,1
GG Bled 3,2' —1,9
GG Kranj 4,4 —1,0
Gozdarstvo 3',8
Aero Medvode 15,5 5,1
SOZD GLG skupaj 7,2 1,6

1976—1980 1981—1983
Skupaj

1976—1983
Alples 22,4 20,3 21,1
LIO 21,5 7,5 12,2
Jelovica 15,4 15,0 15,1
LIP 16,1 10,8 12,6
ZLIT 10,3 12,8 12,0
Lesna industrija 17,7 14,0 15,3
GG Bled 18,9 28,9 25,4
GG Kranj 13,8 20,0 18,2
Gozdarstvo 16,5 24,6 22,0
Aero Medvode 12,8 6,4 8,1
SOZD GLG skupaj 16,8 14,8 15,4



Začetni rezultati so zadovoljivi

Mednarodna kooperacija z IPH 
Žitara vas (Avstrija)__________

Pred leti začeta gradnja lesnega proizvodnega obrata v Žitari vasi na av
strijskem Koroškem, je dobila svojo pravo podobo in dosegla namen s podpi
som pogodbe o dolgoročni proizvodni kooperaciji med IPH in udeleženka
mi, ki so združile svoja finančna sredstva za to izgradnjo. Pogodba je bila 
podpisana oktobra preteklega leta po dolgotrajnem postopku v zveznih or
ganih za priznanje mednarodne kooperacije.

nie, rekonstrukcijah obratov pohiš
tva v Tržiču in Železnikih, izgradnji 
mehaniziranega skladišča v GG 
Bled ter energetskega objekta LIP-a 
Bled idr.

Intenziteta vlaganj v gradbene 
objekte v lesni industriji je bila pri 
večini članic celo večja kot v opre
mo. Temu so botrovale tudi velike 
omejitve pri uvozu opreme, kakor 
tudi slabše možnosti najemanja 
bančnih kreditov za investicije, ki 
niso predvidele tudi izgradnjo ob
jekta. Dejstvo je torej, da oprema 
vse bolj zastareva in v težjih pogojih, 
gospodarjenja predstavlja že resno 
oviro za potrebno še večjo izvozno 
orientacijo.

Izvozna usmeritev 
je trajna orientacija

Z zaostrovanjem deviz'no-pla- 
čilne bilance je izvoz dobival vse 
pomembnejše mesto. Vendar pa so

Iz gornjega pregleda lahko skle
pamo na močno izvozno usmerje
nost v sozdu GLG, nizek delež goz
darstva v realiziranem izvozu je 
samo navidezen, saj ni upoštevan 
delež lesne substance v izvozu lesnih 
izdelkov lesne industrije, samo pa v 
izvozu realizira le manjše količine 
hlodovine listavcev slabše kvalitete, 
ki jo lesna industrija sozda GLG še 
ne predeluje.

Najstabilnejši izvoz v okviru 
sozda GLG beleži LIP Bled, sledi 
mu ZLIT in v drugi polovici obdobja 
tudi Alples in Aero. Izvoz Jelovice 
in LIO, ki je usmerjen predvsem v 
montažne objekte, pa glede na spe
cifičnost tržišča nima možnosti kon
tinuiranega izvoza v nasprotju s čla
nicami, ki realizirajo pretežno kla
sični blagovni izvoz.

Gornja vsebina analize se nanaša 
le na glavne elemente skupnega de
lovanja in razvoja sozda. Širša anali
za, ki je v razpravi v strokovnih or
ganih, pa bo morala dati določene 
skupne ugotovitve, npr.:

1. Dejstvo je, da je bilo gospodar
jenje članic gozdarstva, lesne indu
strije ter celulozno-papirne indu
strije sozda GLG poslovno uspešno 
v vsem obravnavanem obdobju 
1976—1983, zlasti pa v letih od

v praksi veliko več podpore za 
izvozna prizadevanja dobivala s 
strani političnih organov kot s strani 
kreatorjev oz. ukrepov ekonomske 
politike.

Izvozna usmerjenost članic sozda 
pa ni od včeraj, temveč trajna orien
tacija. Tako so članice sozda GLG v 
obdobju 1975—1983 pretežno na 
konvertibilnem področju realizirale 
za 178,3 milijonov dolarjev blaga in 
storitev, ali v povprečju za 19,8 mili
jonov dolarjev letno ob dejstvu, da 
stopnja pokrivanja uvoza z izvozom 
tudi v naslednjem primeru ni bila 
nižja od 200 odstotkov. Iz vidika 
izvoza je najpomembnejše že ome
njeno leto 1981, ko sta samo Jelo
vica in LIO iz Škofje Loke na potre
snem področju južne Italije ter v 
Iraku z montažo objektov realizirala 
34,7 milijonov dolarjev prihodka. K 
skupnemu izvozu sozda GLG v ce
lotnem obdobju (1975—1983) so 
posamezne članice prispevale z na
slednjimi deleži:

1976—1981. S tega vidika je bila 
uspešna tudi ta višja organizacijska 
oblika, ki je k temu tudi prispevala 
svoj delež.

2. Pogoji gospodarjenja so bili ob
jektivni faktor, da prednosti, ki so 
bile predpostavljene v predlogu za 
združitev v sozd, niso v celoti uresni
čene. Najbrž bo v težjih ekonomskih 
razmerah prišel skupni interes še 
bolj do izraza.

3. Poleg objektivnih okoliščin so 
na skupno uspešnost močno vplivale 
tudi nekatere subjektivne okolišči
ne, ki izhajajo iz še vedno močnega 
prepričanja, da vsaka članica sama 
zase lahko doseže večje koristi, 
kakor pa v tesnejši poslovni pove
zavi z drugimi v okviru širše asocia
cije.

4. Glede na dosežene rezultate se 
sme s precejšnjo zanesljivostjo sma
trati, da je ta širša organizacijska 
oblika glede na vložen skupni napor 
opravičila svoj obstoj.

5. V nadaljnji fazi skupnega ra
zvoja, ki bo zanesljivo bistveno 
težja1, pa bo sozd lahko opravičil 
svojo vlogo le ob bistveno večji pri
pravljenosti za reševanje skupnih 
problemov in upoštevanju skupnih 
interesov.

S. Z.

Na Jugoslovanski strani so svoja 
sredstva združile:

— Slovenijales — trgovina,
— Alples — Industrija pohištva 

Železniki,
— Brest Cerknica
— Slovenijales — lesna in pohiš

tvena industrija Radomlje.
Naknadno pa sta k pogodbi pri

stopili še Helios Domžale in Deko
rativna Ljubljana.

Namen desetletne pogodbe je so
delovanje na področju skupne proi
zvodnje in medsebojnih dobav po
hištva vseh vrst, delov pohištva, 
stavbnega pohištva, izmenjava re- 
promaterialov, polproizvodov, su
rovin, lesa, sestavnih delov za kom
pletiranje ali proizvodnjo pohištva, 
projektiranje ter skupno programi
ranje proizvodnje.

Sodelovanje je široko zasnovano 
in že daje prve razveseljive rezultate 
na obeh straneh. Poglobiti je po
trebno še izmenjavo izkušenj, tako 
pri proizvodnji, kot prodaji pohiš
tva, razširitvi sodelovanja pri uvaja
nju novih tehnoloških postopkov, 
ter se bolj povezati pri skupnih razi

skavah trga, nastopanju na tujih tr
gih, planiranju in usklajevanju proiz
vodnih kapacitet itd.

Obseg blagovne menjave je pred
viden za celotno desetletno obdobje, 
razdeljen na posamezna leta in se 
giblje od 19 milijonov avstrijskih ši
lingov v letu 1984 do 42 milijonov 
šilingov v letu 1992 za vrednost ju
goslovanskih dobav in od 10 milijo
nov šilingov v letu 1984 do 34 mili
jonov šilingov v letu 1992 za vred
nost dobav iz Avstrije.

Vrednost medsebojnih dobav po
teka na osnovi mednarodne koope
racije v razmerju 1 :1,20, kar pome
ni, da je vrednost izvoza iz Jugosla
vije za 20 odstotkov višja od vredno
sti protidobav iz Avstrije.

Razmerje je zaradi nizke razpola
galne pravice z devizami ugodno in 
daje še večji pomen in zainteresira
nost naših delovnih organizacij za 
takšno jobliko sodelovanja.

Začetni rezultati so zadovoljivi za 
obe strani, pričakujemo pa da se bo 
tako obseg, kot kvaliteta sodelova
nja v prihodnjih letih še izboljšal.

JANEZ TOMAŽIN

Primer lepo negovanega gozda z vlako

Delež 
v skupnem 
izvozu v %

Izvoz v dolarjih 
na zaposlenega 
povprečno letno

Alples Železniki 11,2 2.583
LIO Škofja Loka 13,6 9.981
Jelovica Škofja Loka 18,6 2.997
LIP Bled 34,6 6.977
ZLIT Tržič 6.5 4.453
Lesna industrija 84,5 4.612
GG Bled 1,0 --  '
GG Kranj 2,7 —
Gozdarstvo 3,7
Aero Medvode 11,8 4.627
SOZD GLG skupaj 100,0 3.839
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Ali je formaldehid karcinogen?

Kdaj bomo dobili standarde 
in predpise glede 
formaldehida?________
V zadnjih Setih smo priče številnim strokovnim polemikam o proble
matiki sproščanja prostega formaldehida predvsem v ivernih ploščah. 
Težave so se pojavile predvsem pri izvozu naših izdelkov ha zahodno- 
nemško tržišče, ko so naši izvozniki s strani nemških trgovcev in zdru
ženj dobili cel niz vprašanj o odstotku formaldehida v ivernih ploščah. 
Srž vseh polemik je v domnevni ksrcinogenosti formaldehida.

Ta problematika je v ZR Nemčiji prisotna že več kot 20 let, v naši 
republiki pa smo se s to problematiko začeli ukvarjati dosti kasneje, 
leta 1979, pa kljub temu prej kot v naših drugih republikah. Mogoče 
je temu botrovalo dejstvo, da v Sloveniji proizvajamo skoraj 50 od
stotkov celotne jugoslovanske proizvodnje ivernih plošč.

V ZR Nemčiji so leta 1980 bile sprejete smernice in standardi za 
uporabo formaldehida pri proizvodnji ivernih plošč. V Jugoslaviji 
ustrezne tehnične regulative še nimamo. Ni torej ustreznih standar
dov, niti predpisov ali smernic, ki bi uravnavali dopustne količino pro
stega formaldehida. Zato je bil oktobra lani organiziran sestanek 
predstavnikov proizvajalcev lepila in ivernih plošč, Biotehnične fakul
tete tozd za lesarstvo in združenja LES Ljubljana. Dogovorjene so 
bile nekatere aktivnosti v slovenskem merilu in posredovana je bila 
ponovna zahteva Opštem udruženju šumarstva, industrije za preradu 
drveta, celuloze i papira Jugoslavije za reševanje problematike for
maldehida in atestiranja na jugoslovanski ravni.

Stanje v zvezi s preverjanjem formaldehida v Sloveniji je takšno, da 
so vse slovenske tovarne ivernih plošč opremljene za ugotavljanje 
prostega formaldehida po Perforator metodi in da je proizvajalec lepil 
INA Nafta Lendava osvojil kvaliteto lepila emisijskega razreda E 2.

Na koncu lahko ugotovimo, da smo z ozirom na kvaliteto lepila E2 
emisijskega razreda in z ozirom na ustrezno zapiranje plošč s papirji, 
furnirji in ustreznimi nanosi lakov sposobni ponuditi pohištvo iz ele
mentov, ki odgovarjajo E l emisijskem razredu. C. Pavlin

Temeljni problemi pri 
gospodarjenju z gozdovi 
v Sloveniji
Sis za gozdarstvo SR Slovenije je v analizi razvojnih možnosti na področju 
gospodarjenja z gozdovi in preskrbe z lesom v obdobju 1986—1990 oprede
lil temeljne probleme, katerim je treba posvetiti v bodoče posebno pozor-

— tudi pri nas postajamo priče 
katastrofalnih posledic »umiranja 
gozd « prcjvsem v onesnaženih 
okolji..

— izredno naraščajo stroški var
stva gozdov, ki v nekaterih območjih 
že dosegajo stroške za obnovo;

— nega mlajših gozdov je .v za
sebnem sektorju dyakrat manjša kot 
v družbenem;

— v nekaterih območjih po
novno oživlja problem ekstenzivne 
paše živim v gozdovih;

— pomanjkljivo riačrtovanje od 
območnega do detaljnega ter neus
klajenost med gozdnogospodar
skimi načrti in plani;

— proces podružbljanja zasebne 
gozdne proizvodnje ter kompleksno 
gospodarjenje, ki je pogoj za inten
ziviranje, se uveljavlja izredno po-

obnove gozdov v zasebnem sektorju časi itd.
premajhen; ,C. P.

— nekatera območja imajo 
močno spremenjeno naravno se
stavo drevesnih ' rst. Največkrat gre 
za proces zasmrečevanja velikih po
vršin z malodonosnimi gozdovi;

— sušenje jelke prerašča v pro
blem velike razsežnosti;

— izredno resen in že akuten je 
problem neusklajenosti med rastlin
skimi in živalskimi vrstami v gozdo
vih;

— neugodna je strukturna sesta
vina gozdov po razvojnih fazah s 
presežkom mladih in srednjedobnih 
gozdov in premalo gozdov v starejši 
optimalni fazi;

— za zasebne gozdove je zna
čilna razdrobljenost in močno osi
romašena vrednostna zasnova, ki je 
posledica parcialnega gospodarje
nja, po drugi strani pa je tudi obseg

Športno rekreacijska dejavnost 
v AERO tozd Tovarna celuloze . 
in papirja Medvode

Športno-medicinski strokovnjaki 
znova in znova dokazujejo, da pre- 
mislenó odmerjena telesna aktiv
nost zdravi, krepi in veliko pripo
more k odpornosti človeškega orga
nizma.

Marsikdo od nas pa trdi, da pri 
najboljši volji nima časa za športno 
rekreacijo s prepričanjem, da ima 
preveč drugih pomembnejših ob
veznosti. Vsi takšni bi morali neko
liko bolj kritično pogledati svoj de
lovni dan, saj počnemo marsikaj, 
kar sploh ni pomembno, ali pa je 
celo odveč.

Za dobro počutje in zdravje mo
ramo najti čas, sicer bomo morali 
imeti čas za bolezen in dolgotrajno 
zdravljenje. Torej je kljub vsemu 
pametno vložiti nekaj dragocenega 
časa in tudi denarja v zdrav način 
življenja.

V Aeru tozd Medvode posvečamo 
športni rekreaciji precej pozornosti, 
saj OO ZS podpira dejavnost vseh 
14 športnih ekip, ki kljub stabiliza
cijskim ukrepom in zmanjšanju fi
nančnih sredstev uspešno deluje. 
Prepričani smo, da denar vložen v 
rekreacijo naših delavcev ni vržen 
stran, sàj s tem ohranjamo zdrave, 
sposobnejše in zadovoljnejše člane 
kolektiva. Tako deluje NOGO
METNA sekcija z dvema aktivnima 
ekipama, sekcija KEGLJAČEV, 
KOŠARKARJEV, STRELCEV, 
BALINARJEV, ŠAHISTOV, 
PLANINCEV, PLAVALCEV,
SMUČARJEV, sekcija NAMIZ
NEGA in VELIKEGA TENISA, 
sekcija RIBIČEV in JADRALCEV 
NA DESKI, ter TRIM REKREA
TIVCEV.

Za vse te aktivnosti imamo na 
razpolago štiri-stezno kegljišče, 
tenis igrišče, prostor za igranje na
miznega tenisa, telovadnico, igrišče 
za mali nogomet in trim kabinet z 
garderobami in tuši; za plavalce v 
hali Tivoli prenosne brezplačne 
karte, za jadralce na deski pa 3 
deske, ki se jih na osnovi predhod
nih razpisov razdeli med delavce v 
poletni sezoni. Zasedenost je polna, 
kar je znak priljubljenosti tega 
športnega orodja.

Poleg sekcijskih aktivnosti se 
ekipa Aero tozd Medvode redno 
udeležuje:

— zimskih in letnih iger sozda 
GLG

— zimskih in letnih iger papirrii- 
čarjev SR Slovenije

— pohoda ob žici okupirane 
Ljubljane

— pohoda po poteh polhograj
skih dolomitov

— akcije vsi na kolo za zdravo 
telo

— spusta po reki Savi mimo pa
pirnic proti Zagrebu

— dnevov rekreacije TVD Med
vode

— smučarskega srečanja v vele
slalomu med ekipami Aero, Andriz, 
Gaw.

Da bi povečali množičnost in 
splošno rekreativno dejavnost čla
nov kolektiva, vabimo vsakogar, ki 
ima organizacijske sposobnosti in je 
pripravljen voditi katerokoli dose- 
daj še neaktivno športno panogo, da 
se nam priključi.

K sodelovanju vabimo tudi vse, ki
bi se želeli udeležiti teh aktivnosti./

FRANC HOČEVAR

Moštvo AERO iz Medvod, ki je nastopilo v sindikalni košarkarski ligi



Pet let pihalnega orkestra 
ALPLES

Gasilske republiške prvakinje iz AERA Medvode med tekmovanjem

Delo industrijskega gasilskega 
društva AERO Medvode

Društvo ima približno 60 članov, 
ki hodijo bolj ali manj redno na vaje. 
V začetku leta se na štabu operative 
dogovori mo o datumih vaj in v kate- 

,rih objektih ali oddelkih bomo 
izvedli te vaje. Za izvedbo vsake 
vaje se zadolžita po dva ali trije ga
silci, ki so nižji gasilski častniki ali 
častniki. Pred vajo morajo pripraviti 
skico terena in predvideti kakšno 
orodje in opremo bomo rabili pri 
izvedbi vaje. Treba je tudi predvi
deti katere objekte je potrebno šči
titi pred ognjem. Potrebno je tudi 
vedeti kaj vse je v tem objektu, da se 
ve pristopiti k gašenju. Ker imamo 7 
častnikov in 9 nižjih častnikov teh 
vaj ni težko organizirati. Vaje orga
niziramo enkrat mesečno.

V društvu imamo tudi dve tekmo
valni desetini, ki intenzivno vadita v 
pomladanskem'času za tekmovanje 
gasilcev papirne industrije Slovenije 
in jeseni za občinska tekmovanja.

V društvu je tudi precej članov iz 
drugih republik. Zelo težko je plani
rati redno vadbo dvakrat tedensko, 
ker so vsi člani vezani na izmensko 
delo. To se predvsem izraža pri 
moški desetini, saj moramo vedeti, 
da imajo ti člani svoje družine v dru
gih republikah, kjer jih čaka tudi 
delo na polju in podobno. Mislim, da 
je tu glavni problem povprečnega 
uspeha moške desetine.

Zdi pa se mi potrebno, da pohva
lim članice ženske desetine. Saj so to 
delovna dekleta in žene, ki po večini 
delajo na izmene, imajo družine z 
majhnimi otroki in so stare od 17 do 
tja čez 40 let. Dodaten problem jim 
je varstvo majhnih otrok, saj se po
večini »šihtajo« z možmi. Vaje pa 
imamo od 13—15 ure, tako, da gre 
ena ura na račun tovarne, druga pa 
na račun prostega časa. Marsikdaj se 
zgodi, da oče pripelje otroka do to
varne, nato pa ga mati vzame s seboj 
na vajo. Morda se sliši neskromno, 
pa vendar upam trditi, da smo vestne 
in se zavedamo, da brez trdega dela 
ni uspeha. V desetini tekmujeta tudi 
mati in hči, v kratkem pa pričaku
jemo tudi prvo babico.

Naj nekaj povem še o uspehih, ki 
smo jih dosegle. Smo prvakinje, do

segle smo prvo mesto na tekmova
nju gasilcev papirne industrije Slo
venije. Na republiškem predkongre
snem tekmovanju v.Gornji Radgoni 
pa smo dosegle II. mesto y skupini 
članic nad 25 let. To so najlepši 
uspehi, ki smo jih dosegle do sedaj. 
Zavedamo pa se, da ti uspehi zahte
vajo še nadalj no dobro voljo in vaje, 
kajti vse te naslove, ki smo jih dose
gle bo potrebno v naslednjem letu 
ubraniti in dokazati, da to ni bilo le 
srečno naključje.

Določen problem našega indu
strijskega gasilskega društva pa je v 
tem, da v društvu skoro ni vodilnih 
in vodstvenih delavcev, tako, da 
imamo marsikdaj občutek, da ni vse 
v najlepšem redu na relaciji tovarna 
gasilsko društvo. To pride predvsem 
do izraza ob pogostih vajah pred 
raznimi tekmovanji, ko oddelkovo- 
dje neradi dovolijo članom udeležbo 
na vajah. Prepričani smo, da če bi 
bili tudi vodje oddelkov v naših de
setinah ne bi prihajalo do teh krat
kih stikov. Marija Podvez

Na pobudo bišvega direktorja 
Joža Demšarja, da bi naša delovna 
organizacija bila ustanovitelj in 
hkrati pokrovitelj pihalnega orke
stra, se je v začetku leta 1979 izobli
koval okvirni načrt dela bodočega 
orkestra. Ob znatni podpori sindi
kata ALPLES, ob pomoči takrat
nega ravnatelja osnovne šole »Pre
šernove brigade« Franca Benedika 
in vodstva Glasbene šole iz Škofje 
Loke je do realizacije te ideje prišlo 
dokaj hitro. Za sodelovanje in stro
kovno vodenje orkestra smo uspeli 
pridobiti člana Slovenske filharmo
nije, profesorja Đragiša Miškoviča, 
ki seje lotil dela z mladimi začetniki z 

'vso odgovornostjo in njemu lastno 
zavzetostjo. V veliko pomoč mu je bil 
naš sodelavec Janez Benedik, glas
benik — amater, ki še vedno vodi

značaja.
Njihov jubilejni koncert je bil 

prava popestritev in resnično umetni
ško doživetje za polno dvorano po
slušalcev. Spoznali smo, da mladim 
članom igranje v orkestru pomeni ve
liko. Preko glasbe odkrivajo sebe in 
svet, v katerem živijo, muzika jih bo
gati in plemeniti.

Danes šteje pihalni orkester A L
PLES 43 članov, od katerih jih ak
tivno nastopa. 31. Ostali mlajši člani 
se še uvajajo in spoznavajo svoje inš
trumente.

Ob njihovem 5-letnem jubileju je 
Zveza kulturnih organizacij Slove
nije dvajsetim članom, ki vztrajajo v 
orkestru od njegove ustanovitve, v 
znak priznanja podelila bronaste 
Gallusove značke.

MARJANA M ACER

Pihalni orkester ALPLES 
uspešnega delovanja

med jubilejnim nastopom za 5-letnico

skupino klarinetov.
Prvič se je orkester, ki je takrat štel 

29 članov, predstavil na sindikalnem 
pikniku julija 1980. Svoj prvi nastop 
za širšo javnost pa so mladi godbe
niki imeli na proslavi v Dražgošah 
januarja 1981. Od takrat pa do danes 
beležijo že preko 70 nastopov, od 
tega tudi tri samostojne koncerte. 
Imenitno znajo popestriti prireditve v 
krajevni skupnosti Železniki, pa tudi 
v širšem obsegu občine Škofja Loka. 
Radi pa se udeležijo tudi nastopov in 
srečanj pihalnih orkestrov drugod po 
Sloveniji, kjer se vedno razvije tudi 
nekaj tekmovalnega duha.

V petih letih njihovega delovanja 
je nastala razvejana paleta melodij ši
rokega repertoarja: od enostavnih 
koračnic, preko narodnih in borbe
nih pesmi, zabavne glasbe, pa vse do 
zahtevnejših skladb koncertnega

Glasilo sozda GLG ureja uredniški odbor v sestavi: Jože Sku- 
mavec, Zoran Rautner, Stane Bokal, Ivan Robič, Metod Benedik 
in Jože Lejko.

Glavni, odgovorni in tehnični urednik: Cveto Pavlin.
Tiska tiskarna Ljudske pravice v Ljubljani.
Glasilo izhaja v nakladi 5.000 ižvodov.

Nagradna križanka

' Ker glasilo sozda GLG zaradi ob
jektivnih razlogov ni izšlo pred 
novim letom, članice pa so namenile 
nagrade za srečne reševalce križank, 
objavljamo križanko v prvi letošnji 
številki.

Rešit» f križank pošljite na naslov: 
Son’ < " . Bled, Mladinska 3, s pri- 
pi »Za nagradno križanko«, 

Bled do 22. februarja.
Za pravilno rešeno in pravočasno 

prejeto nagradno križanko bomo 
med reševalci izžrebali pet nagrad in 
sicer:

1. nagrada: vratno krilo mahago- 
nij-Jelovica Škofja Loka

2. nagrada: 1 prostorski meter bu
kovih drv in 1 prostorski meter očel- 
kov -  GG Bled

3. nagrada: 1 prostorski meter bu
kovih drv — GG Kranj

4. nagrada: 2 prostorska metra 
žamanja — ZLIT Tržič

5. nagrada: veliko korito za rože — 
LIP Bled

6. nagrada: papirna kolekcija 
AERO-— Tovarna celuloze Med
vode

7. nagrada: sklednik — Alples Že
lezniki

8. nagrada: 2 stolici — Gradis tozd 
LIO Škofja Loka



NAGRADNA KRIŽANKA


